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åland 24 ikväll

Barnprogrammet Påfågel 
med Lise Kalén som 
programledare.

miljö2
Egenföretagaren Lennart 
Tötterman har Ålands 
första miljötaxibil.

nyheter11
Kökars nya terränggående 
brandbil blir ett lyft för hela 
brandkåren.

REPORTAGE. När vinden tar tag i seglet åker Patrik 
Larsson iväg som en pil över den snötäckta isen på 
sina slalomskidor. Kiting på vintern ökar i populari-
tet och på Ödkarbyvikens is syns fyra segel åka fram 
och tillbaka.

– Det ger en frihetskänsla, säger Patrik Larsson, 
som är en av Finlands tre kiting-instruktörer och den 
enda på Åland. 

Kiting på vintern är bäst med skridskor om isen är 
snöfri, annars är snowboard och skidor utmärkt ut-
rustning. På sommaren har man en mindre variant 
av surfi ngbräda. Då kan man med vindens hjälp hop-
pa upp till tio meter i luften. På vintern är trixandet 
måttligare.

– Det är hårt att komma ner.
SIDORNA 12-13

Med fulla segel över isen
Vindkraft. Patrik Larsson tror på vindkraft på vattnet och sysslar med kiting både på öppet vatten och is.  
 Foto: STEFAN ÖHBERG

NYHETER. Problemet med hushålls-
sopor i bland annat hundlatrinerna i 
Mariehamn har lett till att Tekniska 
verken överväger att polisanmäla sop-
dumparna. Papperskorgar fylls också 
ofta med soppåsar från hushållen.

– Om papperskorgarna är fulla är 
folk inte blyga för att lämna påsarna 
bredvid. Vi hittar också sopsäckar 
och -påsar i naturen, säger Henrik 
Sjöblom vid Tekniska verken, som nu 
tröttnat på att ta hand om andras so-
por.

I slutändan är det alla marieham-
nare som får betala sop-slarvet via 
skatten.

SIDAN 3

Sopdumpande
stadsbor snart
fall för polisen

NYHETER. Det första privata kort-
tidsboendet för äldre människor har 
slagit upp dörrarna i Mariehamn. 
Personalen, som består av fem perso-
ner, erbjuder avlastning för närståen-
devårdare och återhämtning för äldre 
personer efter en sjukhusvistelse.

En ny lag som ger närståendevår-
dare rätt till fem dygns avlastning i 
månaden ökar behovet av vårdplatser 
och här tror Margaretha Troberg, en 
av ägarna, att Villa Gustava fyller en 
viktig funktion.

SIDAN 4

Inte bara bajs. Hundlatrinerna 
i Mariehamn får ta emot mycket mer 
än bara hundbajs. Den här i Västernäs 
innehöll  i lördags förutom hundpåsar, 
en soppåse med annat avfall. 
 Foto: ERKKI SANTAMALA

Villa Gustava har 
öppnat dörrarna

Nytt. Villa Gustava är nödvändigt, nytt 
och privatägt. Landskapet har inte tillräck-
ligt med platser för korttidsboende. Men 
nu fi nns Villa Gustava, ett privat boende 
med bland andra Margaretha Troberg 
som ägare.   Foto: ERKKI SANTAMALA

SPORT. Det var en historisk dag i 
Vikingahallen i lördags. Både Jomala 
IK:s dam- och herrvolleybollag gjor-
de allsvensk debut. Och det började 
bra. 

Damerna inledde dagen med att 
vinna sin första match och stäm-
ningen var på topp inne i ett fullsatt 
Vikingahallen. Men glädjen höll 
dessvärre inte i sig. Herrarna kun-
de inte upprepa damernas bedrift 
på lördagen, och under söndagen 
följde idel förluster. 

 SIDORNA 14-15

JIK:s allsvenska 
premiär avklarad

Fullträff. Jomala IK:s damer fi ck till 
en riktig fullträff i lördags när de vann 
premiärmatchen mot Halmstad. Dess-
värre ställde skador och ogenomtänkta 
avslut till det i den följande matchen 
mot Hylte.  Foto: ERKKI SANTAMALA

sport17
Jerry Danielsson 
inledde skidsäsong-
en med en seger.

NYHETER. I går kväll samlades närmare 
150 personer i Mariehamn för en manifesta-
tion för fred i Gaza. Lotta Angergård 
berättade om livet i det isolerade 
området och avslutade med att 
citera Mahatma Gandhi:

– Det fi nns ingen väg till 
fred. Fred är vägen. 

Men kvällen genom-
syrades av hopp för 
framtiden. SIDAN 10 

För fred i Gaza
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”Annika Orre
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För ett par år sedan började 
Taxi 020 i Stockholm med sin 
första Toyota Prius – markna-
dens hittills enda miljöbil som 
lämpar sig för taxibruk.

I fjol var mer än var tionde 
Taxi 020-bil en Prius. Bolaget 
har som mål att 80 procent 
av taxifl ottan ska utgöras av 
miljöbilar senast 2010, skri-
ver Toyotas branschtidning 
2/2008.

Också på Åland
Nu har Prius nått också Åland. 
Lennart Tötterman, en av 
drygt 20 egenföretagare inom 
Mariehamns taxi, tog i bruk 
sin nya miljötaxi i fredags.

Strax efter besiktningen och 
inregistreringen svängde han 
in på Nya Ålands gårdsplan.

– Visst är den lite dyrare än 
en vanlig taxibil. Men jag har 
köpt den med tanke på miljön. 
Dessutom sparar jag en hel del 
pengar på att bensinåtgången 
blir mycket mindre än med en 
vanlig taxibil, berättar han.

Två motorer
Bilen har två motorer, en för 
bensin och en för eldrift. El-
batteriet laddas under kör-
ning genom att energin tas 
där den fi nns – hjulen som 
snurrar, under motorbroms-
ning och när bilen körs med 
bensin. Omkopplingen mellan 
bensin och el går automatiskt 
och visas i realtid på en skärm 
på instrumentpanelen. Batte-
riladdning via uttag i väggen 
behövs alltså inte.

Bilen kan också köras en-
bart på el, något som lämpar 
sig bra i stadskörning där far-
ten inte är så hög, förutsatt att 
batteriet är välladdat.

Väcker intresse
Vid acceleration och inbroms-
ning går bilen på både el och 
bensin. På så sätt sparar man 
på både miljö och pengar ef-
tersom det är då som bräns-
leåtgången annars är som 
störst.

– Enda nackdelen med mo-
dellen är att trunken är för-
hållandevis liten, säger han.

Företagaren Lennart Tötterman sparar miljö och pengar

Nu rullar Ålands första miljötaxi
I fredags tog taxiåkaren 
Lennart Tötterman i bruk 
Ålands första miljötaxibil.

Nya Ålands miljöreporter 
bjöds med på en åktur.

Klimatsmart. Lennart 
Töttermans nya taxibil drivs 
med både el och bensin. ”Dio-
ne” blir namnet på hans Toyota 
Prius som han kör med sedan i 
fredags för Mariehamns taxi.  
 Foto: STEFAN ÖHBERG

Två motorer. Bilen 
är utrustad med både 
bensinmotor och elmotor 
och växlingen mellan de 
två sker automatiskt under 
körningen. Elbatteriet laddas 
med energi som uppstår när 
hjulen rullar och när mo-
torn bromsar, till exempel. 
Bränsleåtgången är därför 
betydligt lägre än för vanliga 
bilar och koldioxidutsläppen 
vid blandad körning ligger 
strax över 100 gram per km.
  Foto: STEFAN ÖHBERG

Energimonitor. På en-
ergimonitorn på instrument-
panelen kan man följa med 
hur motorerna jobbar. Pilarna 
visar att bilen gick enbart på 
el när bilden togs. 
 Foto: ANNIKA ORRE

Taxiåkaren Lennart Tötter-
man har haft ett par möten 
med fi nansminister Mats 
Perämaa och miljöminister 
Katrin Sjögren för att påtala 
det som han ser som en orätt-

visa – att privatpersoner får 
miljöbilspremie på 700 euro 
men att företagare, till exem-
pel taxiåkare som kör mycket 
med sina bilar, inte får det.

Finansmotion
Mats Perämaa berättar att frå-
gan har diskuterats i lagtinget 
i form av en fi nansmotion.

– Problemet är att privat-
personer kan få premien skat-
tefritt, men för företagare är 
premien beskattningsbar in-
komst. Taxiåkare har ju också 
andra skattemässiga fördelar 

när de köper nya bilar.
Katrin Sjögren ser nyttan 

med miljötaxibilen.
– Jag tror absolut att miljö-

bil är ytterligare ett försälj-
ningsargument för näringsid-
karna. Det här är en stor sak, 
det märkte jag när jag åkte 
taxi i Stockholm i somras. 
Taxichauffören berättade då 
att medvetna kunder väljer att 
åka miljötaxibil.

Som i Sverige
Hon ser en möjlighet för 
landskapsregeringen att som 

stor organisation gå in för att 
upphandla gröna transporter, 
alltså trafi k med miljöbil i de 
fall när taxi anlitas.

– Så sent som i torsdags gick 
regeringen i Sverige ut med 
meddelandet att man har be-
slutat att statliga myndighe-
ter från den 1 februari endast 
ska få köpa miljöfordon. När 
myndigheterna handlar upp 
taxiresor eller hyrbilar är det 
också miljöbilar som gäller, 
berättar hon.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

”Vi kan upphandla gröna transporter”
Miljöminister Katrin Sjögren:

Miljöbilspremie. I stället för miljöbilspremie vill miljöminis-
ter Katrin Sjögren att landskapsregeringen fattar samma beslut 
som svenska regeringen, att man upphandlar gröna taxiresor 
– alltså med miljöbil. I bakgrunden fi nansminister Mats Perämaa. 
 Arkivfoto: KENNETH BAMBERG

Landskapsregeringens 
miljöbilspremie betalas 
endast till privatpersoner, 
inte till företagare.

Men landskapsreger-
ingen funderar nu på att 
kompensera detta genom 
att upphandla gröna trans-
porter.

Det går att halvera energianvändningen 
i Sverige till år 2030 med dagens teknik.
NATURSKYDDSFÖRENINGEN I SVERIGES NATUR 6/08

Hur pass intresserade 
är de andra åkarna? Blir 
miljöbilarna fl er tror du?

– Det fi nns ett visst intresse. 
Det visar sig med tiden hur 
det blir.

I miljögruppen
Lennart Tötterman satt med 
i miljögruppen på Williams 
buss när bolaget miljöcerti-

fi erades och fi ck Ålands natur 
och miljös miljöpris för ett 
antal år sedan. Sedan dess har 
han följt med utvecklingen på 
miljöbilsområdet och var inte 
sen med att slå till när möjlig-
het gavs.

– I dag är det fyra månaders 
leveranstid för den här mo-
dellen, berättar han.

Namnet på bilen blir det 

samma som på hans gamla bil, 
”Dione”.

Kundernas val
I Toyotas branschtidning be-
rättar en av Taxi 020-åkarna 
att allt fl er kunder aktivt väl-
jer att åka hybridbil. Det har 
till och med hänt att kunder 
valt hans bil trots att den stått 
sist i kön.

I Stockholm körs en taxibil 
cirka 120.000 km per år. Toyotas 
uträkningar visar att totalkost-
naden för bränsle och service 
är omkring två tredjedelar av 
vad Sveriges vanligaste taxibil, 
Volvo V70 med dieselmotor, 
kostar. I pengar räknat är inbe-
sparingen cirka 70.000 kronor, 
eller ungefär 7.000 euro per år. 
Även det näst bästa miljöbilsal-

ternativet är 3.000-4.000 euro 
dyrare per år.

Serviceintervallen är längre 
för Priusen jämfört med eta-
noldrivna bilar. Det ger enligt 
tillverkaren både lägre kost-
nader och kortare tid när bi-
larna står.

ANNIKA ORRE
annika.orre@nyan.ax

tfn 528 450
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– Det är ett brott mot ren-
hållningslagen och stadens 
ordningsstadga, säger Henrik 
Sjöblom vid markavdelningen 
vid stadens tekniska verk.

Folk som lägger påsar med 
hushållssopor i hundlatriner-
na, som är avsedda för hund-
bajs, är ett problem i vissa om-
råden i Mariehamn.

– Västernäs framförallt och 
speciellt där vid kiosken. Men 
det förekommer även i inner-
stan.

Hushållssoporna fyller upp 
hundlatrinen så att hundä-
garna måste lägga sina betyd-
ligt mindre påsar bredvid. När 
Nya Åland kollade hundla-
trinen i Västernäs på lördag 
eftermiddag var den full av 
bland annat en stor hopknu-
ten påse med sopor. 

Fyller latrinerna
Vad är då problemet? Jo, 
enligt Sjöblom fyller det upp 
hundlatrinerna snabbare och 
hundägarna har ingenstans 
att lägga sina små påsar. De 
som ska tömma hundlatriner-
na har inte uppsamlingskärl 
som kan rymma hushållsso-
por.

Varför gör man så här?
– Någon försöker hålla ner 
sina månatliga sopmängder. 
Det är ett riktigt svineri. Det 
har varit skriverier om sop-
hanteringen och Mise hit och 
dit och så har man gjort staden 
till syndabock. Men vi försö-
ker bara hålla staden ren. Att 
de inte tänker efter. Hundla-
trinerna är till för att vi inte 
ska ha hundskit överallt.

Det är inte bara i hundlatri-
ner som stadsborna dumpar 
sina sopor. Ofta ligger det 
sopsäckar och -påsar ute i na-
turen.

Vilka åtgärder har ni 
vidtagit?

– Vi har skickat brev om vi fått 
reda på vem det är. I brevet 
skriver vi hur allvarligt vi ser 
på gärningen och skickar med 
en faktura.

Polisanmäla
Men nu har tekniska verken 
tröttnat på att ta hand om an-
dras hushållssopor. Man ska 
börja polisanmäla sopdum-
parna eftersom det är ett brott 

Brott mot renhållningslagen
dumpa sopor i hundlatrin
Folk dumpar sina hus-
hållssopor i hundlatriner-
na i Mariehamn. Tekniska 
verken har tröttnat och 
överväger att börja polis-
anmäla sopdumparna.

Endast 
för hund-
bajs. Trots 
att hundlatri-
nerna fi nns 
till för att hålla 
vägarna fria 
från hund-
bajs, passar 
förslagna 
stadsbor 
på att bli 
av med sitt 
hushållsavfall 
och fyller 
behållarna till 
brädden. Så 
här såg det ut 
i hundlatrinen 
vid kiosken i 
Västernäs på 
lördag efter-
middag. 
 Foto: ERKKI 
 SANTAMALA

I slutet av 2009 ska ett förslag 
på en lösning föras till lagting-
et, berättar Karlsson. I det ska 
ingå en miljökonsekvensbe-
dömning och kostnadskalkyl 
för tunneln.

Blir projektet sedan aktuellt 
kommer det att konkurrensut-
sättas. Uppgiften om att ålän-
ningar vill vara med och räkna 
på kostnaderna och eventuellt 
stå bakom byggandet glädjer 
trafi kministern. 

– Det skulle vara bingo för 
Åland. 

Finlandskabeln
När det gäller en annan stor 
investering, kabeln till Fin-
land, säger fi nansminister 
Mats Perämaa (lib) att kost-
naderna kommer att bli över 

125 miljoner euro. 
– Om och när vi ska förverk-

liga den kommer vi att söka 
om 40-procentigt stöd från 
staten. Sedan kan det hända 
att det är svårt att få loss de 
pengarna i en lågkonjunktur.

Resten av summan skulle 
elkonsumenterna stå för, an-
tingen via skatt eller elräk-
ningar. 

– Någon ska betala det.
– Den delen blir inte särde-

les liten på varje enskild kon-
sument. Parallellt med det här 
funderar vi på om det kan fi n-

nas billigare lösningar, säger 
Mats Perämaa.

ANNIKA KULLMAN
annika.kullman@nyan.ax

tfn 528 455

Ålänningar vill driva Föglötunnel
Projektet Föglötunneln 
är i högsta grad levande 
trots lågkonjunkturen. Det 
säger trafi kminister Runar 
Karlsson (c).

– Det håller på att upp-
stå någon form av privat 
intresse på Åland för att 
bygga och driva projektet.

Levande projekt. Ålän-
ningar har visat intresse för 
att bygga och driva Föglötun-
neln, säger trafi kminister Runar 
Karlsson (c). 
 Illustration: SINTEF 
 BERG- OCH GEOTEKNIKK

�  Elva samtal kom till den 
nystartade barnskyddsjouren 
på Åland under dess fyra för-
sta verskamhetsmånader.

Det berättar Ålands kom-
munförbund.

Barnskyddsjouren startades 
förra året av kommunförbun-
det för att svara mot lagens 
krav på kommunalt ansvar 
för utsatta barn. Jouren är en 
försöksverksamhet som pågår 
från september 2008 till de-
cember 2009.

I dagsläget är det bara myn-
digheter som kan ta kontakt 
med jouren. Samtalen går till 
skyddshemmet Tallbacken, 
där personalen slussar samta-
len vidare till rätt instans.

En privatperson som vill 
anmäla en akut situation ska 
därför vända sig till polisen.

Hittills har jouren alltså ta-
git emot elva olika samtal som 
rörde fall i fem olika kommu-
ner. 

”Nyttan av en gemensam 
jour är därmed tydlig, efter-
som ingen kommun skulle ha 
råd med motsvarande verk-
samhet på egen hand.” skriver 
förbundet i sitt pressmedde-
lande. 

På onsdag deltar över 70 
personer, som möter barn i 
sitt yrke, i utbildningen ”Att 
möta barn i kris” med Pia 
Mäkeläinen, projektchef för 
en socialjour i Finland.

Utbildningen är också ett 
första led i utvärderingen av 
barnskyddsjouren. Arrangör 
är Ålands kommunförbund i 
samarbete med landskapsre-
geringen.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Elva samtal
till jour för
barnskydd

Samtaljour testas. I 
fyra månader har testverksam-
heten pågått med en gemen-
sam barnskyddjour på Åland. 
Hittills har man fått in samtal 
från fem olika kommuner.  
 Arkivfoto: JONAS EDSVIK

� En kollision mellan två bilar 
den 7 januari på Klintgränd 
i Mariehamn ledde endast 
till lindriga plåtskador. Ingen 
person blev skadad, uppger 
polisen.

Två bilar kolliderade i kors-
ningen Norra Torpvägen och 
Torpvägen i Jomala i torsdags. 
Samma dag körde en bil 104 
kilometer i timmen på en väg 
i Jomala Björsby där den hög-
sta tillåtna hastigheten är 70. I 
fredags körde en personbil på 
en trafi kdelare på Styrmans-
gatan i Mariehamn. 

I lördags kolliderade en 
personbil och en paketbil i 
korsningen mellan Saltviksvä-
gen och Ödkarbyvägen. Inga 
personskador uppkom, endast 
plåtskador. (ns)

Flera kollisioner
senaste veckan

mot lagen. Man funderar ock-
så över hurdana konstruktio-
ner latrinerna ska ha. 

– Det är samma problem 
med papperskorgarna, folk 
fyller dem också. Kanske man 

ska sätta tak över, som det är 
på en del.

Det lilla taket är för att 
förhindra fåglar att sprida so-
porna, men det kan också för-
svåra för sopdumparna.

– Men inte är folk blyga för 
att ställa sopsäckar och -påsar 
bredvid.

Det blir tekniska verken 
som får ta kostnaderna, men 
som Sjöblom påpekar, det är 

vi alla som solidariskt betalar 
sopdumparnas slarv via skat-
ten.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406



MÅNDAGEN DEN 12 JANUARI 20094 NYHETER

Sängarna är köpta av sjuk-
huset och man har även inför-
skaffat handikapphjälpmedel 
för att kunna ge bästa möjliga 
service. Man har gemensam 
matsal och ett litet samlings-
rum. Övre våningen är inte 
tagen i bruk på grund av den 
branta trappan, men så små-
ningom ska man lösa den frå-
gan. 

Fem dygn enligt lag
Boendet är främst avsett för 
personer i behov av närståen-
devård. I och med en ny lag 
där närståendevårdare har 
rätt till avlastning fem dygn 
i månaden ökar behovet av 
platser.

Eftersom det är en lagstad-
gad rättighet betalar kommu-
nen för de fem dygnen, men 
man kan också bo några dygn 
på Villa Gustava om man be-
höver återhämta sig från en 
sjukhusvistelse, men inte är 

riktigt i skick att ta hand som 
sig själva direkt. Även äldre 
personer i behov av trygghet 
och social samvaro kan får re-
gelbunden korttidsvård.

Villa Gustava är helt priva-
tägt. Initiativtagarna är Mar-
garetha Troberg, Lena Karls-
son och Anette Ahlfors. Till 
sin hjälp har de anställt Rita 
Ulfsson och Camilla Matts-
son. Alla fem är utbildade och 

har erfarenhet inom äldrevår-
den, tre som sjukskötare och 
två som primärvårdare.

Man har inte fått bidrag för 
sin verksamhet utan kostna-

derna står ägarna för. Ännu 
har man inga bokningar, men 
intresset har varit stort.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

Villa Gustava är något helt 
nytt på Åland. Ett privatägt 
korttidsboende för äldre per-
soner i gästhem Neptuns gam-
la lokaler på Neptunigatan. 
Verksamheten ska fungera 
som ett komplement till den 
nuvarande avlastnings- och 
korttidsvården inom och ut-
anför landskapet. 

I lördags hölls öppet hus i 
de nya lokalerna och en strid 
ström besökare ville bekanta 
sig med Villa Gustava.

Margaretha Troberg, en av 
initiativtagarna, visade oss runt. 

– Vi har plats för samman-
lagt nio personer. Alla rum är 
i olika färger för att göra det 
mer personligt. 

Villa Gustava avlastar
närstående för kort tid
Ålands första privata 
korttidsboende för äldre 
personer har slagit upp 
dörrarna. I lördags hade 
man öppet hus och intres-
set var stort.

Ett privat initiativ. Rita Ulfsson, Lena Karlsson, Margaretha Troberg (stående), Camilla Mattsson och Anette Ahlfors (sittande) tar emot äldre personer för korttids-
boende i Villa Gustava.

Trivsamma rum. Rummen är målade och möblerade i 
olika färger för att ge en personlig touch. Regina Johansson pas-
sade på att bekanta sig med Villa Gustavas trivsamma rum. Hon 
är själv initiativtagare till ett privat äldreboende i staden.

Restaurang och 
gästhem. Huset har tidiga-
re inhyst både restaurang och 
gästhem. Nu blir det korttidsbo-
ende för äldre personer.

Tänkt på allt. Detta är 
inget par-wc utan här kan man 
välja vilken toalettstol man 
använder beroende på om och 
hur man är rörelsehindrad.

Kök. Det fi nns även ett rymligt kök i Villa Gustava.

Det planerade privata äldre-
boendet i Mariehamn har re-
dan en väntelista. Det uppger 
Regina Johansson, en av initi-
ativtagarna till projektet. Men 
man väntar ännu besked från 
staden om ritningarna blivit 
godkända.

– Vi har ett nytt förslag. 
Vårt första förslag med två 
byggnader på 4, 5 våningar 
ansåg stadsarkitekten att inte 
var lämpligt.

Nu har man istället ett häst-

skoformat hus på 3,5 våningar. 
Regina Johansson hoppas på 
en beslut så att man kan sätta 
igång med bygget i vår. Man 
ska då ha 41 lägenheter av 
olika storlek för äldreboende 
i tre olika byggnader.

– Erik Sundblom, som ska 
bygga huset har satt 18 må-
naders byggtid på det. Jag har 
hand om intresseanmälning-
arna och det fi nns ett stort 
behov. Det är redan kö till lä-
genheterna. (ns)

Kö till privat äldreboende

�  Carus ger sig in på den 
amerikanska marknaden. På 
en konferens i San Fransisco 
i januari, organiserad av den 
amerikanska organisationen 
för passagerarfärjor, medde-
lade det åländska bolaget att 
man tillsammans med Peak 
10 öppnar ett datacenter i At-
lanta USA.

På så sätt kan man erbjuda 
USA sitt marknadsledande 
system CarRes som Managed 
Service, meddelar företaget i 
ett pressmeddelande.

CarRes är ”en världsledan-
de lösning för färjerederiers 
behov av bokning, biljettering, 
incheckning och boarding, 
med stöd för online distribu-
tion och försäljningsadminis-
tration. 

Inbyggda funktioner för in-
täktsoptimering och Business 
Intelligence (BI), besluts-
stödande information, fi nns 
tillgängliga liksom utrustning 
och system för automatisk 
incheckning och boarding av 
passagerare både med och 
utan fordon.”

Managed Service innebär 
att Carus sköter backupen 
och uppdateringarna samt 
tillhandahåller nödvändiga 
servers. 

Carus har redan kunder i 
Norden, Storbritannien, Mel-
lan- och Syd-Europa och Aus-
tralien. (ns)

Carus in på
USA-marknad

�  En snöskoter överraskade 
gångtrafi kanter på gång- och 
cykelbanan vid Rökerirondel-
len i Mariehamn i torsdags. 
Snöskotern kom med hög 
hastighet och var nära att köra 
över två personer. (ns)

Snöskoter nära
köra på fotgängare

� Kläder stals från ett tvätt-
stuga på Doppingvägen den 4 
januari. Gärningen är polisan-
mäld. (ns)

Stal kläder
ur tvättstuga

� Tingsdomare Kristina 
Fagerlund, som nu är lagman 
för viss tid, har av republikens 
president utnämnts till lag-
man vid Ålands tingsrätt från 
och med den 1 februari 2009.

�  Dan före dopparedan, det 
vill säga den 23 december, gav 
sig någon på en vägvisare och 
några plogpinnar i Kumlinge. 
Gärningen har polisanmälts. 
(ns)

Skadegörelse
i Kumlinge

�  Ifjol beslagtog tullen i Ka-
pellskär dubbelt så många ci-
garretter som året före.

Det framgår av svenska tull-
verkets statistik, som Norr-
telje Tidning presenterade i 
fredagens nummer.
� Under 2008 beslagtogs i 
Kapellskär 203.195 cigaretter 
mot 108.080 under 2007.
� Under 2008 beslagtogs 106 
liter sprit, mot 419 liter året 
före.
� Under 2008 gjordes inga 
beslag av narkotika eller dop-
ningsmedel, mot fyra beslag 
2007. (ms)

Mindre sprit, mer 
tobak i Kapellskär
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Frågan om ruttaxan för taxi-
bilar är på frågerunda till de 
åländska kommunerna. Föglö 
kommun och taxibolagen på 
Föglö har begärt att land-
skapsregeringen tar itu med 
ärendet.

Ruttaxan för taxiskjutsar är 
en fast reglerad taxa där priset 
per körd kilometer är högre ju 
kortare rutter man kör. Det 
innebär att ju längre körning 
man har desto lägre blir er-
sättningen per kilometer. 

När Nya Åland skrev om 
ruttaxorna i maj i fjol sade en 
yrkesbilist att förtjänsten för 
skolskjutsarna blir så liten att 
det inte lönar sig längre. Tax-
an höjs procentuellt varje år, 
men det innebär att den hö-
gre taxan för kortare sträckor 
ökar mer än taxan för de läng-
re körningarna. 

Avslag
En anhållan om ändring av 
ruttaxan lämnades in i augusti 
2008 av taxiföretagarna Dan 
Eriksson, Leif Eriksson och 
Regina Englund på Föglö un-
derstödda av taxiföretagare i 
Lemland, Jomala, Finström, 
Eckerö och Brändö. Men ansö-
kan avslogs av landskapsreger-
ingen efter att de hört Ålands 
yrkesbilägarförening och Ma-
riehamns åkeriförening.

I beslutet står: ”Däremot 
fi nns ett visst stöd för tanken 
att slopa ruttaxan eller att till-
låta avvikelser från den vilket i 

praktiken skulle göra det onö-
digt att tillämpa en särskild 
ruttaxa.” 

”Illa skött fråga”
På Skärgårdsnämndens möte 
i november 2008 togs frågan 
upp. För skolskjutsarna i skär-
gården och på landsbygden 
innebär ruttaxan att intäkter-
na blir lägre eftersom det ofta 
är långa uppsamlingsrundor. 
Om ruttaxan slopas sker upp-

handlingen av skolskjutsar per 
anbud men det alternativet 
kan leda till att kostnaderna 
för kommunerna blir högre. 
Gör man inget står skärgårds-
kommunerna kanske snart 
utan taxibolag.

– Det är en fråga som land-
skapsregeringen skött illa, 
säger skärgårdsutvecklare 
Christian Pleijel. Ärendet har 
blivit liggande på kansliminis-
ter Roger Erikssons bord, men 

på Skärgårdsnämndens möte 
lovade ordförande näringsmi-
nister  Jan-Erik Mattsson dra 
frågan vidare.

”Ett problem”
– Visst är det ett problem, sä-
ger kansliminister Roger Er-
iksson (lib).

Frågan är nu ute på en 
runda hos alla kommuner, 
där de får lägga fram sina 
åsikter och förslag. Eriksson 

hoppas att man ska hitta ett 
sätta att lösa frågan. I riket 
är taxan en förhandlings-
fråga och enligt Eriksson 
har det fungerat relativt bra.
– Men man har större distrikt 
och fl era aktörer. Här där vi 
har små distrikt kan det bli: 
”Take it or leave it!”

Näringsminister Jan-Erik 
Mattsson (c) säger att frågan 
inte är lättlöst, men att lanskaps-
regeringen arbetar med den. 

– Det är också en ny pro-
blematik i det här eftersom 
det blir större krav på skolbi-
larna.

Mattsson ser att kostnader-
na för skolskjutsarna ökar vä-
sentligt även av den orsaken. 
De nya säkerhetskraven leder 
till att det ryms färre skolbarn 
i taxibilarna. 

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Föglö kommun missnöjd med 
taxan för skolskjutsarna
Taxan för skolskjutsarna 
slår mot dem som kör 
längre sträckor och därför 
vill Föglö kommun och 
taxibolagen på Föglö 
slopa ruttaxan som red-
skap för att räkna ut priset 
på skjutsarna.

Landskapsregeringen 
ska nu hitta en lösning 
efter att ha hört vad de 
åländska kommunerna 
anser. Det är trots allt 
kommunerna som får be-
tala om skolskjutsarna blir 
dyrare.

Orättvis taxa. Taxibolagen på Föglö anser att ruttaxan för skolskjutsar är orättvis och vill slopa den. Bilden på dessa bilar är tagen i samband med nyheten om de 
ändrade förordningarna för skolskjutsarna.  Arkivfoto: ERKKI SANTAMALA

Varken Mariehamns åkeri-
förening eller Ålands yrkes-
bilägarförening stöder taxi-
bolagens önskan om att slopa 
ruttaxan.

Ålands yrkesbilägarfören-
ing skriver i sitt utlåtande till 
landskapsregeringen att det i 
så fall är skolnämnderna som 
ska ha rätten att avvika från 
gällande ruttaxa.

Johannes Kullman i Saltvik, 
ordförande i Ålands yrkes-
bilägarförening, säger att 
ruttaxan inte är något större 
problem på landsbygden. Ma-
joriteten i styrelsen har mot-

satt sig att slopa ruttaxan.
– Man måste ha något att 

rätta sig efter, annars blir det 
vilda västern.

Kullman ser att det blir 
kommunerna som blir i trång-
mål om marknaden släpps fri. 
Konkurrensen är liten och pri-
serna skulle skjuta i höjden. 
Han ser också att lönsamhe-
ten med ruttaxan blir bättre 
nu när bränslepriset gått ner.

Större problem
Som ett större problem ser 
Ålands yrkesbilägarförening 
den nya landskapsförordning 
som bland annat begränsar 
antalet skolelever per taxibil. 
Från och med 2012 får man 
bara ha åtta barn per skoltaxi.

I nuläget kör Kullman med 
tretton barn i en bil och har 
trepunktsbälte åt alla. Just 
trepunktsbältet har varit en av 
de drivande orsakerna i den 
nya förordningen om färre 

barn i bilarna. Det betyder att 
man måste ha dubbelt fl er bi-
lar för att få samma antal barn 
till skolan. Det fördubblar 
kostnaderna även för kommu-
nerna.

– Det är defi nitivt ett större 
problem än ruttaxan.

Och snart måste alla taxi-

chaufförer installera alkolås i 
sina bilar på egen bekostnad. 
Men Kullman vet att ruttaxan 
är ett problem i skärgården.

– Jag vet inte riktigt hur de 
räknar där.

Även krav på dyra kortlä-
sare som krävs av Folkpen-
sionsanstalten driver upp 
kostnaderna för taxinäringen 
på Åland.

Mariehamns åkeriförening 
konstaterar bara att de anser 
att ruttaxan kan bibehållas ef-
tersom det i många fall är ”ett 
enkelt hjälpmedel vid faststäl-
landet av priset på fasta kör-
ningar.”

Omodern ruttaxa
Ordförande i Mariehamns 
taxis styrelse Bill Roberts dä-
remot anser att ruttaxan är 
omodern. Den motsvarar inte 
kostnaderna för avvikelser 
som till exempel väntetider.

– Jag tycker att ruttaxan 

skulle kunna slopas, den är 
orättvis i många fall.

Han ser också tillgång och 
efterfrågan som ett problem. 
Han nämner Lumparland 
som exempel. Där fi nns ingen 
taxiverksamhet och man an-
vänder sig av bland annat Jo-
malas och Lemlands taxi. Det 
blir långa turer bara för att 
komma till den kommun man 
ska köra i.

Under kommunrundan har 
hittills Brändö uttalat sig mot 
att slopa ruttaxan eftersom 
kommunen befarar att skjut-
sarna blir dyrare på grund av 
brist på konkurrens.

Jomala kommun ställer sig 
positiv till att slopa ruttaxan 
och föreslår även att det ska 
bli lättare att få taxitillstånd i 
samband med slopandet.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Svagt stöd för Föglö-initiativ
Taxibolagens intresseför-
eningar på Åland ger inget 
stöd till att slopa ruttaxan. 
Men Mariehamns taxis 
styrelseordförande Bill 
Roberts anser att ruttaxan 
kan tas bort.

– Den är orättvis i många 
fall.

Ordförande. Bill Roberts 
i Mariehamns taxis styrelse 
anser att ruttaxan är omodern 
och orättvis i många fall. 
 Foto: ANNA BJÖRKROOS

Frågan om Lemlands 
kommun betalat över 
maxtaxan för skolskjutsar 
till Mariehamns taxi kom 
upp för lite över ett år se-
dan. En trafi kidkare be-
gärde ut handlingar från 
kommunen för att se om 
ruttaxan följdes. 

Både kommundirektör 
Mikael Smeds och Södra 
Ålands Högstadiedistrikts 
skoldirektör P-O Friberg 
har blivit kontaktade i frå-
gan förut och har under-
sökt frågan. Smeds hänvi-
sar till P-O Friberg.

– Jag känner till frågan 
och vi har gått igenom 
det, säger P-O Friberg.

Man hittade inga för 
höga taxor och Friberg 
tror inte heller att något 
taxibolag skulle våga för-
söka sig på att fi ffl a med 
räkningen. (ns)

Brutit mot 
ruttaxan?
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   DÖDA

Kiki Alberius-Forsman
Epost: kiki@nyan.ax
Telefon: 528 451

Jordfästningen har ägt rum i kretsen av de närmaste.
 Tack för varmt deltagande.

Sov i ro där björkar susa
Sov i ro där tallar stå
Sov i ro där sol så fager
blickar ner från himmel blå

Robert och Carita
Astrid och Bengt

Vid barndomens kyrka
Du hunnit i hamn
Där inga bekymmer Dej trycka
De är barndomens klockor
som ringa
Och frid är den hälsning
de bringa.

Ingegerd

Tack Farfar och Morfar för allt

Johanna, Kajsa och Simon

Karl Ivar Julius
Jansson
* 12.4.1926
† 27.12.2008

MÅNDAG 12.1
BIO
� �  Bio Savoy kl 19.00 
Australia. F-13/11. Filmen får 
två stjärnor av Nyans recen-
sent.

BOKCAFÉ
� �  Röda Korsgården kl 
14.00. Doris Ingman förelä-
ser om Hjördis M Sundbloms 
bok ”En Föglöemigrants 
memoarer”.

DISKUSSION
� �  Jomala Naturbruks-
skolan kl 19.00. Information 
om och diskussion kring 
”Spannmålsodlingen på 
Åland nu och i framtiden”.
� Niclas Johansson om 
planerna på en eventuell 
tillbyggnad av spannmålsan-
läggningen vid Färjsundet.
� Robert Lindfors om finan-
sierings-/lönsamhetskalkyler. 
Eventuell nyemission?
� Kaj Rosenberg om behov 
av att höja spannmålskvalite-
ten – Kvalitetsstyrning.
� Joakim Regård om sats-
ning på ökad avkastning och 
högre kvalitet. Odlingstek-
niskt.
� �  Lagtingets auditorium 
kl 19.00. ”Åtgärder för bättre 
tider” – Socialdemokra-
terna ordnar diskussion om 
stimulansåtgärder för ökad 
ekonomisk aktivitet.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Bar dj.

TISDAG 13.1
JULUTSOPNING
� �  Mariehamn Torget kl 
18.00. Julutsopning och ring-
dans med Pia Lassila.

BIO
� �  Bio Savoy kl 19.00 Aus-
tralia. F-13/11. Filmen får två 
stjärnor av Nyans recensent.

NÖJE
� �  Arkipelag nattklubben 
kl 22.00. Bar dj.

STICKCAFÉ
� �  Jomala Rönngården kl 
18.00-20.00. Stickcafé. Alla 
välkomna.

JUST NU
LOPPMARKNAD
� �  Cirkeln/Emmaus lopp-
marknad, Köpmansgatan 
11. Öppet måndag–fredag 
kl 10–17 (torsdagar till 19), 
lördagar 11–14.
� �  Antikvariat Pierre, 
Köpmansgatan 11. Öppet 
måndag–fredag kl 10–17 
(torsdagar till 19), lördag 
11–14.
� �  Fyndhörnan i Godby. 
Öppet torsdag och fredag kl 
16-19, lördag 10-16.

OBS! Det händer

� Våra efterlysningar om 
Hennys Öhmans uttryck 
”herrgårdsväder” har resul-
terat i en hel del telefonsam-
tal från läsare.

Just detta är ord visar det 
sig vara svårt att få en för-
klaring till. Men klart är att 
”Jösses” ”Jestanes” och lik-
nande alla är omskrivningar 
av Jesus. 

Orden ”Gud, Jesus” och 
”Herre” fick man inte an-
vända. Då skrev man om 
dem.

– Den finns en ryslig massa 
sådana uttryck i folkkultu-
ren, berättar kyrkoherde 
Mårten Andersson. ”Herr-
gårdsväder” är säkert också 
en omskrivning av liknande 
slag. Här i Eckerö har jag 
hört gamla människor an-
vända ”herrgårdsfrid”, som 
ett förstärkningsord av typen 

”herrgårdsfrid vad mycket 
det snöar i dag!”. (ka-f).

Herrgårdsfrid! Så säger man i Eckerö

Herrgårdsväder. Så 
säger Henny Öhman, 100 år. 
 Foto: STEFAN ÖHBERG

Det säger Patricia Öfver-
ström-Lindqvist i Lemland 
Västeränga som är utbildad 
sorgbearbetare efter en kurs 
i Stockholm. Kursen tog en 
vecka.

– Jo, det var en kort tid, er-
känner hon, men det var in-
tensivt.

Formulera sig
En sorgbearbetare hjälper an-
dra att bearbeta sorgen enligt 
en viss metod. Det sker med 
hjälp av handledning av både 
enskilda och i grupp. Tolv 
gånger träffas gruppen.

– Den relation man hade till 
den döda ska utforskas. Det 
sker genom att tankar och 
känslor identifi eras och sedan 
ska man försöka formulera 
det som inte blev sagt. Slutli-
gen fullbordar man genom att 
skriva ett brev som måste lä-
sas upp högt för någon.

Inom gruppen gäller ärlig-
het och total sekretess.

Befriande farväl
Patricia har själv genomgått 
denna process.

– Det blev ett farväl och en 
befrielse, intygar hon.

Nya Åland har berättat om 
Patricia Öfverström-Lindqvist 
tidigare. Då var hon aktiv i 
nätsamarbetet Vimil, vi som 
mist någon mitt i livet. Nu-
mera är hon skeptisk till det 
nätsamarbetet.

– Det blev för mycket ältan-
de och tjafsande från en del 
medlemmar. Men det fi nns 
andra nätsajter. Man kan 
ändå få mycket hjälp om man 
får kontakt med rätt person 
att chatta med.

Dilemma
Patricia Öfverström-Lind-
qvist sörjde länge sin mam-
ma, som dog i en ovanlig 
sjukdom, en dödlig sjukdom 
som Patricia själv kan bära 
anlag till och också smitta 
sina barn med.

– Jag har ännu inte testat 
mig Det är ett dilemma, men 
jag har valt att leva på bara. 
Om jag skulle testa mig och 
få ett positivt svar har jag 
oroat mig i onödan. Och ett 
negativt svar vill jag inte ha.

Varför är det viktigt att 
bearbeta sorg?

– Under sorgen ligger glädjen 
och väntar. Det handlar om att 
försöka hitta tillbaka till sin livs-
glädje.

Men tiden läker alla sår?
– Nej. Det är det man gör 
under tiden som läker såren. 
Överlag är vi dåliga på att ta 
hand om oss själva och våra 

känslor. Många behöver hjälp 
och stöd.

Vem behöver sorgbear-
betning?

– Jag tror alla behöver det. Alla 
har något i bagaget. Obearbe-
tad sorg leder till håglöshet och 
trötthet, kanske rent av till ut-
brändhet.

KIKI ALBERIUS-FORSMAN
                     kiki@nyan.ax

tfn 528 451

Patricia går i närkamp med sorgen

Vi ska alla den vägen... Sorg drabbar och drabbar olika. När barn går bort reagerar de 
fl esta av oss som allra mest. Men det fi nns metoder att lätta på förtvivlan och komma vidare.
  Foto: ERKKI SANTAMALA

– Sorg är inte bara döds-
fall. Sorg behöver bearbe-
tas.

Det fi nns metoder för att 
komma vidare.

Sorgbearbetare. Patri-
cia Öfverström-Lindqvist säger 
att obearbetad sorg kan leda till 
håglöshet och trötthet. Kanske 
till och med till urbrändhet. 
 Foto: JONAS EDSVIK

� Rosenterapeut och sorgbehandlare Maria Nummelin i 
Axiom friskvård på Röda korsgården tar emot enskilda perso-
ner för sorgbearbetning.
� Mariehamns och Jomalas församlingar har gemensamma 
sorggrupper. I vår träffas man fem gånger. Också präster stäl-
ler upp för samtal.
� Ålands mentalvårdsbyrå hjälper vid sorg.
� På nätet fi nns många sidor – av alla slag – för sörjande.

Fakta/Sorgligt

 � Var inte ledsen.
� Var stark (för andras 
skull).
� Sörj i ensamhet.
� Tiden läker alla sår.
� Ersätt förlusten.
� Håll dig sysselsatt.

Läs mer på www.sorg.se
Samma tidskrift tipsar om 

nio sätt att få ett gott slut. 
1: Kontakta ditt inre. Stimu-

lera din andliga utveckling.
2 : Släpp jaget. Bestäm dig 

för vilka aspekter av ditt ego 

du kan montera ned.
3: Släpp taget. Utmana dina 

kontrollbehov.
4: Pussa och krama. Bli en 

fånig fi gur som i tid och otid 
berättar för människor att du 
älskar dem.

5: Besök en döende.
6: Se framåt. Sätt upp rea-

listiska mål till vad de ska an-
vända resten av ditt liv till.

7: Släng prylar.
8: Planera för slutet. 
9: Tala om döden. Om män-

niskor anklagar dig för att 
vara morbid – vänd på klack-
en och sök dig till en mognare 
människa.

Myter om sorg och ett gott slut
Tidskriften Magasinet 
Existera har listat några 
myter om sorg:

Kramas mycket.Kontakta ditt inre.

Släng prylar.
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Kom ihåg

� �  ABF Åland: Gymnastiken 
i Strandnäs skola (norra) börjar 
måndag 12.1 kl 18.30 och fortsät-
ter alla måndaskvällar. Nya och 
”gamla” deltagare välkomna! 
Eventuella frågor ABF-Åland 
tel.16707.

� �  Bubblan: Föreningen Pus-
selfamiljen meddelar att öppna 
träffen den 13.1 är inställd på 
grund av julutsopning. Så årets 
första öppna träff blir tisdagen 
den 3.2. 

� �  Demensföreningen på 
Åland: Simning/vattengymnastik 
för personer med demens och 
deras anhöriga inleds för våren 
söndagen den 18.1 kl. 17.00-
19.00 i Folkhälsans Allaktivitets-
hus. Ledare fysioterapeut Gun-Lis 
Andersson. Aktiv tid i bassängen 
är cirka 45 minuter. Det finns plats 
för nya deltagare. Frågor och ny-
anmälan riktas till demensrådgiva-
re Regina Österlund, Skarpansvä-
gen 30 i Mariehamn, tfn 527 369, 
GSM 0457 548 3818 eller e-post: 
regina.osterlund@handicampen.
ax. Välkommen!

� �  Folkdansarna på Åland:  
Vi börjar öva på tisdag13.1 kl 
17.30  i Folkhälsans gymnastiksal, 
Skeppargatan 11.  Välkomna med 
alla!

� �  Folkhälsan i Mariehamn: 
Våra aktiviteter startar igen efter 
juluppehållet.
Hjärtfriskträningen i Lyceets gym-
nastiksal med Smulle startar den 
torsdag15.1 kl 18. Välkommen!
Poweryoga med Carina Gustafs-
son i Allaktivitetshuset startar 
måndag 12.1 kl 17-18 och 18-19. 
Det finns platser kvar till den 
senare gruppen.
Skonsam Vattengympa med Gun-
Lis Andersson i Allaktivitetshuset 
startar onsdag 14.1 kl 14-15. 
Vattengympa med Anne Hämä-
läinen i Allaktivitetshuset startar 
torsdag 22.1 kl 20-21. Det är fullt i 
båda vattengympagrupperna.
Ring på telefon 14 777 må-
to kl 9-14 eller mejla eva.
johansson@folkhalsan.ax för mer 
information.

� �  Fornföreningen Fibula: 
Styrelsemöte på Boogården, 
Kvarnbo kl 19.00 13.1.

� �  Fotoklubben Obscura: 
Välkommen på årets första med-
lemsmöte, tisdag 13.1 kl 19.00 på 
Ålandsvägen 88. Ta med färdiga 

bilder till ”Årets bild” max 3 st, bil-
der på en cd till fotoutställningen 
i museet max 5 st och åländska 
bilder på en cd-skiva till bildspelet 
max 100. Kolla alltid vår hemsida.

� �  Fri Från Narkotika: Kans-
liet, Skillnadsgatan 21, öppet för 
allmänheten torsdagar kl 19-20. 
Välkommen in!

� �  Föreningen PusselFamil-
jen: Öppna träffen den 13.1 är 
inställd på grund av julutsopning.  
Så årets första öppna träff blir 
tisdagen den 3 februari. 

� �  Hälsofrämjandet på 
Åland: Maggies vattengymnastik 
fortsätter i simhallen i Godby 
måndagen den 12.1 kl 15 och 
onsdagen den 14.1 kl 15.30 
och 16.30. Lediga platser finns 
i onsdagsgrupperna. Anmälan 
före 13.1 på tel 43606 eller 0457 
0723806. Välkomna! 

� �  Hälsofrämjandet på 
Åland: Vandringsresa till Öster-
rike 28.8-6.9.2009. Mera infor-
mation och anmälan till Maggie 
Fagerholm tel 43 606 eller Göran 
Sundqvist tel. 040 094 70 00.

��  IMS-Åland: Månadsmöte/
gruppmeditation/Ljusfest måndag 
12.1 kl 19.00 ÅHAs kansli/sam-
lingslokalen, Storagatan 14, 
Mariehamn.

� �  Madeiravandrarna: Möjlig-
het att vandra i grupp på Ma-
deira 10.3-24.3.09. Intresserade 
ring 43 885, eller maila sigbritt.
finne@alkand.net

� �  Mariehamns församling: 
Babymusik för famnbabysar 
tisdagar kl 10 på St Mårtens-
gården i Strandnäs, babymusik 
för gående barn ca 1-3 år på 
Margaretagården tisdagar kl 13 
och för de större barnen ca 3-6 år 
finns Klapp och klang torsdagar kl 
17.45. Välkomna!

� �  Mariehamns marthafören-
ing: Handarbetsträff tisdag 13.01 
kl.13.00 hos Ann-Lis på Ring-
vägen 17. Välkomna alla, även 
blivande medlemmar, med eller 
utan handarbete.

� �  Mariehamns pensionärs-
förening: Nya året har börjat och 
vi delar ut vår tidning Nyset tisdag 
13.1. Tidningen finns på Röda 
Korsgården kl 11.00. Alla utdelare 
varmt välkomna.

� �  Pensionärskören Mode-
rato: Övning måndagar kl 14.00 i 
Margaretagården. Alla pensionä-
rer välkomna, särskilt herrar! Kör-
ledare är Kaj-Gustav Sandholm

� �  Rädda Barnen på Åland 
Öppna Förskolan: Vårterminen 
börjar måndag 12.1 kl 9.30 i 
Hindersböle lekpark (Ljungvägen). 
Tisdag 13.1 träffas vi inomhus 
på Västra Esplanadgatan kl 9.30. 
Välkomna alla nya och gamla 
deltagare! Mera info på www.rad-
dabarnen.ax

� �  Röda Korset Vänklubben: 
Vi träffas igen på det Nya Året, 
tisdag 13.1 kl 13.00. Gamla och 
nya vänner är hjärtligt välkomna.

� �  Vårt Hjärta: Ledda vatten-
gymnastiken börjar igen, samma 
klockslag, måndag 12.1 i Folkhäl-
sans hus, tisdag 13.1 båda grup-
per i Gullåsen, 15.1 i Mariebad. 
Info om start i Godby inom kort.

� �  Ålands folkhögskolas elevför-
bund: Elevförbundsmöte lördag 7.2, 
kl 13.00. Du är jubilar i år om du gick 
ditt första år på skolan under något av 
dessa år: 1928-29, 1938-39, 1948-49, 
1958-59, 1968-69, 1978-79, 1988-89 
och 1998-99. Sök upp dina klasskam-
rater och meddela skolans kansli om 
ni vill delta. 

� �  Ålands hörselförening: 
Kurs i betonggjutning söndag 18.1 
kl 11-15 och onsdag 21.1 kl 18-20 
i Björsby skola, Jomala. Kom med 
och gjut vackra, praktiska föremål 
i betong. Kursen arrangeras i 
samarbete med Ålands bildnings-
förbund. Kursledare är Gerd 
Karlsson. Under söndagen gjuter 
vi föremålen och under onsdagen 
sker losstagningen. Deltagarav-
gift: 25 euro per person för båda 
dagarna. Anmäl dig senast 15.1 
till Handicampen, tel 527 360. 
Välkomna! 

� �  Ålands kenneldistrikt: 
Ögonlysning och patellaunder-
sökning arrangeras lördag 17.1. 
Anmälningar till: Lillevi Hagberg, 
tfn 328 530, helst kvällar.

� �  Ålands köpmannafören-
ing: Medlemsmötet i januari fram-
flyttat till den 20 januari kl 19.00 
Tema: ”Färg och inredning i butik” 
(prel. plats: Färghuset/Möckelö). 
Se info om lokal på www.akf.ax 
eller ring kansliet på tel: 13 650. 

� �  Ålands reumaförening: 
Det finns några lediga platser till 
akvarellmålningen med Raina, tis-
dagar kl 13.00-15.00 (start 27.1). 
Ring Kerstin 527 370 för närmare 
information.

www.nyan.ax
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Jan Kronholm
Epost: jan.kronholm@nyan.ax
Telefon: 528 466

Svenska folkskolans vänners 
understöd och stipendier för 2009

Svenska folkskolans vänners ansökningstid för understöd 
och stipendier är 15.1-15.2.2009. 

Ansökan bör i första hand göras elektroniskt på 
SFV:s webbplats www.sfv.fi. 

De som inte har möjlighet att ansöka via webben kan per 
telefon beställa pappersblanketter från föreningens kansli, 
tfn 09-6844 570. Ansökan ska sändas in per post senast 
fredagen den 13 februari.

Svenska folkskolans vänners stipendier och understöd 
riktar sig till tre huvudgrupper:

1. Enskilda personer: lärare, organisationsanställda  
 och studerande  

SFV beviljar understöd till auskulterande ämneslärare 
och ger startpeng till kompetenta lärare på orter där de 
svenskspråkiga är i betydande minoritet (gäller tjänst i 
svenska skolor på t.ex. orterna Tavastehus, Varkaus, Lah-
tis, Hyvinge och Salo). SFV utdelar även rese- och studie-
stipendier för lärare och organisationsanställda, företrä-
desvis sådana som har anknytning till Svenska studieför-
bundets medlemsorganisationer. Stipendier beviljas även 
lärare i svenska vid finskspråkiga läroanstalter.

Allmänt studiestipendium till heltidsstuderande ges främst 
för allmän utbildning eller yrkesutbildning. SFV stöder inte 
gymnasiestudier. Studiestipendium beviljas i första hand 
för det sista studieåret vid en flerårig utbildning (gäller 
dem som blir färdiga under tiden oktober 2009−septem-
ber 2010). Studier i Finland prioriteras. 

Skolgångsunderstöd beviljas främst sådana elever som 
inte på sin hemort kan få svensk skolundervisning.

2. Organisationer, föreningar, skolor, daghem

Enspråkigt svenska föreningar och organisationer kan 
anhålla om antingen allmänt verksamhetsbidrag eller 
understöd för specifika ändamål. SFV ger inte bidrag för 
renoveringar och stöder inte tidskrifter. Kommunala sko-
lor, barnträdgårdar, daghem, lekskolor och eftisar får stöd 
för t.ex. inköp av böcker och spel, däremot inte allmänt 
verksamhetsbidrag. Tvåspråkiga institutioner stöds i regel 
inte av SFV. Språkbad i svenska vid finskspråkiga daghem 
och skolor kan även få bidrag. Understöd för lägerskolor 
beviljas inte.

Understöd till svenska idrottsföreningar kanaliseras via 
centralorganisationen Finlands Svenska Idrott (FSI), till vil-
ken SFV beviljar ett större understöd. Idrottsföreningar bör 
alltså ansöka om understöd från FSI.

3. Grupper: lärar- och studerandegrupper samt  
 arbetsgrupper

Lärare som ansöker om understöd eller stipendium för 
samma ändamål (kurser, seminarier, studieresor samt 
övriga ändamål som står i enlighet med SFV:s allmänna 
understödsprinciper) kan med fördel ansöka som en lär-
argrupp. En studerandegrupp kan ansöka om understöd 
för en gemensam studieresa/exkursion.

Arbetsgrupper kan ansöka om understöd för projekt inom 
områdena utbildning och kultur och som står i enlighet 
med SFV:s allmänna understödsprinciper.

Understöd beviljas inte för resor eller kurser som redan är 
genomförda.

Beslut om understöd meddelas till samtliga sökande inom 
maj månad per post.

Stipendierna och understöden är giltiga fram till nästa 
ansökningstid, som utgår 15.2.2010.

Redovisning bör inlämnas per 15.2.2010.

SFV:s understöd och stipendier riktas till Finlands svenska 
befolkning. Det är till fördel om den sökande är medlem 
i SFV. 

Mera information fås från SFV:s kansli, tfn 09-6844570, 
e-post stipendier@sfv.fi.

Ring och tipsa!

0457-313 4444

Det lilla utställningsrummet i 
Stadsbiblioteket är fullt. Musik 
som påminner om grekisk, men 
är kroatisk, ljuder dämpat i bak-
grunden. Ålands konstfören-
ings kombinerade reseträff och 
vernissage efter Kroatienresan 
lockar både resenärer och an-
dra intresserade.

Maj-Len Palmqvist från för-
eningens styrelse berättar att 
alla utom två resenärer ställer 
ut.

– En var med som sällskap 
och en ska just ha en egen ut-
ställning.

Resan är ett resultat av Skär-
gårdssamarbetet, där skärgår-
dar i Sverige, Åland och i riket 
gör gemensamma projekt. Med 
på resan fanns även fyra åbolän-
ningar.

– Vi vill bygga broar och sam-
arbeta. Sommaren 2007 hade vi 
ett målarläger på Lemböte där 
40 deltagare från alla regioner 
deltog.

Inspirationsresor
Inom konstföreningen ordnar 
man resor för medlemmarna 
för att ge intryck och inspiration 
till målandet. Just denna Kroa-
tien-utställning är ambulerande 
och ska i juni månad till Kimito 
i Åbolands skärgård.

Resan, eller egentligen resor-
na, för det ordnades två, hade 
sammanlagt 24 målande delta-
gare.

Britt Bomansson och Diana 
Lindman från Saltvik deltog i 
resan. Britt Bomansson har må-
lat i några år. Hon gick en akva-
rellkurs med Isa Hällström och 

blev biten av målandet. Någon 
Medis-kurs hann hon med 
innan de nya kommunkvoter-
na trädde i kraft. Men man är 
några stycken i Östra Saltvik 

som träffas ibland och målar.
Är det din första utställ-
ning?

– Nej, vi har haft utställningar 
efter kurserna. 

Är du nöjd med dina mål-
ningar nu när du ser dem 
upphängda?

– Ja, faktiskt. Jag målade från 
foton.

Diana Lindman målade sina 
alster i Kroatien.

– Visst är de väl bra? Tycker 
du inte? säger hon med ett stort 
skratt

Deltagarna fi ck välja ut tre al-
ster för utställningen. 

Varför åkte ni med?
– Kroatien lät intressant, säger 
Diana. Vi var ute en vecka på en 
liten ö där det bor 200 personer 
och medelåldern var över 70 år. 
Det var fruktansvärt varmt och 
vi gick mycket.

Stannade ni och ställde 
upp ett staffl i och började 
måla när ni såg något 
vackert?

– Man har inte staffl i när man 
målar akvarell. Men vi målade 
ibland på stranden och ibland 
på hotellet.

Vart går nästa resa för 
Ålands konstförening, 
Maj-Len Palmqvist?

– Vi reser inte alla år, men Tos-
cana skulle vara intressant att 
åka till.

Utställningen kan ses ända till 
och med den 23 januari i Stads-
biblioteket.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

De dokumenterade 
Kroatien med pensel
En vecka i Kroatien gav in-
spiration åt Ålands konst-
förenings medlemmar.

Istället för fotografi er vi-
sar man upp de alster som 
resan gav upphov till.

Kroatienresenär. Britt Bomansson från Saltvik reste med 
Ålands konstförening till Kroatien och ställer nu ut sina målningar i 
Stadsbiblioteket.

Mångsidig. Teaterprofi len Diana Lindman målar också akva-
reller och ställde ut några av dem på Kroatien-utställningen.

Inte bara akvareller. Elisabeth Lindfors från Åboland 
ställde ut några verk gjorda med krita.

Nästa resa. Maj-Len Palmqvist från Ålands konstförenings 
styrelse kan tänka sig att åka till Toscana i Italien nästa gång.

Sedan är det slut på festerna, fram till fettis-
dagen väntar nu bara arbete. Oxveckorna. 
 HEIDI AVELLAN i Sydsvenska Dagbladet.”
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Kuba har öppnat 
Ernest Hemigways
digitaliserade arkiv för forskare. He-
mingways dokument, fotografi er och 
böcker har i årtionden legat i källaren i 
hans hem utanför Havanna, rapporterar 
FNB-Reuters.

De fl esta av dokumenten har aldrig 
publicerats och kommer att ge ny insikt 
i de 21 år som Hemingway tillbringade 
i Finca Vigia i San Francisco de Paula, 
där han skrev några av sina kändaste 
verk. Forskare kommer att kunna stude-
ra dokument som belyser Hemingways 
kubanska period, som inte är så välkänd 
bland hans levnadstecknare, säger Ada 
Rosa Alfonso Rosales, chef för Museo 
Ernest Hemingway.

I arkivet fi nns allt från manuskript 
och brev till butikskvitton. Här fi nns 
också 3.500 fotografi er och 9.000 böcker. 
Hemingway har uppenbarligen läst 2.000 
av dem, eftersom han gjort anteckningar 
i marginalen.

Tillsvidare måste forskarna ta sig till 

Finca Vigia, men senare denna månad 
kommer dokumenten också att vara 
tillgängliga på John F Kennedy-biblio-
teket i Boston.

En dag kommer de sannolikt också 
att finnas på nätet.

Hemingway flyttade till Finca Vigia 
1939, året innan ”Klockan klämtar 
för dig” publicerades. Här skrev han 
bland annat ”Den gamle och havet”. 
Han fick Nobelpriset i litteratur år 
1954.

I juli 1960 återvände Hemingway till 
USA. Ett år senare begick han själv-
mord vid en ålder av 61 år. �

Vårdö
kulturstiftelse
får de 1.700 euro som man anhållit om i 
bidrag från landskapsregeringen. Peng-
arna skall användas som delfi nansiering 
för en informationstavla om den freds-
kongress som hölls på Vårdö 1718-1719.

Kulturstiftelsen genomför projektet i 

samarbete med museibyrån och to-
talkostnaden beräknas till 3.000 euro. 
Beslutet togs vid enskild föredragning av 
minister Britt Lundberg.  �

Landskapsregringen
avslår en ansökan
om bidrag från kultur- och fritids-
nämnden i Lumparland. Nämnden 
hade anhållit om 2.000 euro för att ta 
fram skyltar som skulle ge historisk 
information om olika platser i kom-
munen.  Totalkostnaden beräknas till 
4.000 euro och man hade ansökt om 
2.000 euro i bidrag.

Landskapsregeringen motiverar 
sitt avslag med att projektet är en 
kommunal angelägenhet medan det 
stöd ur penningautomatmedel som 
nämndens ansökan avser i första hand 
gäller stöd till ”allmännyttan” och 
ideell kulturverksamhet. Beslutet togs 
av minister Britt Lundberg vid enskild 
föredragning. �
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– Vi diskuterade verksamhe-
ten och personalen fi ck berät-
ta vad de sysslade med, säger 
kyrkoherden i Finström-Getas 
församling Michael Urch.

Församlingens öppna forum 
hölls på initiativ av Kerstin 
Gäddnäs och diakonidirektio-
nen. Ämnet var församlingens 
framtid och hur den ska se ut 
i framtiden. 

– Vi diskuterade vad vi har 
och vad som behövs. Målet 

för alla är en aktiv och levan-
de församling.

Är det svårt att ha en 
levande och aktiv för-
samling?

– Det fi nns ett förslag på att 
dra in tjänster, men då blir det 
inte mycket aktivitet. 

Prästgården i Geta är 
till salu, hur går det med 
det?

– Det går inget vidare, säger 
Urch. 

Mindre ungdomsarbete
De sparförslag som nu fi nns 
går ut på att dra in ungdoms-
arbetsledartjänsten helt, el-
ler dra ner den till deltid. Ett 
alternativ som också lagts 
fram är att sälja tjänster till 

andra församlingar. 
Sonja Winé, som innehar 

tjänsten, säger att det arbete 
hon gör hinner man inte göra 
på deltid eller om man även 
ska arbeta för andra försam-
lingar. 

Under diskussionerna fun-
derade man i vilken ända 
församlingen ska spara. Det 
framgick dock att församlings-
medlemmarna hellre sparar in 
på annat än verksamheten. 

– Vad jag förstod ville man 
ha mer på barn- och ungdoms-
sidan.

Winé ser att det blir en för-
ändring oberoende hur man 
gör, men man efterlyste be-
sparingar på andra håll än på 
verksamheten. Ett problem är 

att församlingen bytt ekonom 
så ofta, på två år har man haft 
fyra olika ekonomer i försam-
lingen. 

– De har inte hunnit sätta 
sig in i ekonomin. Ingen har 
gått igenom budgeten med 
mig och sett vad siffrorna be-
tyder. Nu har jag bara lämnat 
in ett budgetförslag. Ingen har 
frågat mig var jag kan spara i 
min verksamhet. Kanske man 
kan spara in en tusenlapp om 
man går igenom den.

Hur mycket måste ni 
spara?

– 8.000 euro i månaden sägs 
det. Vi har inte fått siffror av 
ekonomigruppen

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

Församling vill spara in på annat än verksamheten
Sparplanerna för Fin-
ström-Getas församling 
drabbar verksamheten. Ett 
50-tal församlingsmedlem-
mar slöt upp på diskus-
sionsforumet i går efter 
högmässan.

Sparkrav. Finström-Getas församling tvingas spara, men är 
inte eniga om var sparåtgärderna ska sättas in. På bilden syns 
Geta kyrka.  Arkivfoto: STEFAN ÖHBERG

”Öga för öga och hela världen 
blir blind” stod det på en ban-
deroll. På den andra stod det 
helt kort och koncist: ”Sluta 
slåss!”.  Fackeltåget för fred 
och mänskliga rättigheter i Is-
rael och Palestina samlade en 
hel del folk trots det regniga 
söndagsvädret. 

Fackeltåget startade vid 
stadsbiblioteket och slutade 
vid Sankt Görans kyrka i Ma-
riehamn dit närmare 150 per-
soner kom för att visa att man 
vill ha slut på våldet och kriget 
i Gaza, där man nu i 40 år stri-
dit om land och makt.  

Hopp
I kyrkan påminde kyrkoherde 
Jan-Erik Karlström om framti-
den och hoppet som fi nns däri.

Sia Spiliopoulou Åkermark 
från Ålands Fredsinstitut jäm-
förde den åländska förälderns 
oro för barnet som åker pulka 
rakt in i ett träd och får ett 
skrapsår med den hos en pa-
lestinska föräldern.

– Hur känner föräldrarna i 
Gaza nu?

Frågan hänger i luften när 

Lotta Angergård stiger till ta-
larstolen. Lotta har fungerat 
som ekumenisk följeslagare 
i Hebron och delade med sig 
av sina minnen från Gazarem-
san. Hon berättade om den 
isolering som invånarna i det 
avstängda området lever i.

– I dag är det svårt att träffa 
någon under 30 år som varit 
utanför.

Hon kallade även Gaza för 
världens största utomhusfäng-
else med 1,5 miljoner invånare 
på 360 kvadratkilometer. 

– Och ungefär hälften är un-
der 16 år. 

Påminna världens ledare
Lotta Angergård betonade att 
världens ledare vet vad som 
pågår i Gaza eftersom kon-
fl ikten har varat i 40 år.

– Men de behöver påmin-
nas av människor som vill ha 
en rättvis fred. Stöd alla som 
arbetar för fred, både palesti-
nier och israeler. 

Angergård avslutar sitt 
tal med att citera Mahatma 
Gandhi:

– Det fi nns ingen väg till 
fred. Fred är vägen. 

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

Facklor för en 
fredlig lösning
I Mariehamn hölls en 
demonstration för fred 
och jämlikhet, liksom 
det gjorts på många håll 
i världen under helgen. 
Cirka 150 personer kom 
till samlingen i kyrkan för 
att tända ljus och visa sitt 
stöd.

Slut på kriget. 
Emmaus, Amnesty, Ålands 

fredsinstitut och Mariehamns 
församling ordnade en mani-

festation för freden. 

Facklor. Fackeltåget hade god uppslutning.
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NU DRAR DEN IGÅNG

25 åländska sjätteklasser gör upp
om årets mästartitel!

Dessa lag möts i grundomgångarna
(klipp ut och spara):

13.1 Föglö – Eckerö – Övernäs, Lågskär

20.1 Källbo – Strandnäs 6B – Lumparland

27.1 Vikingaåsen 6A – Kökar – Rangsby

03.2 Vårdö – Ytternäs 6B – Näfsby

10.2 Sund – Pålsböle – Kumlinge – Strandnäs 6C

24.2 Ytternäs 6A – Vikingaåsen 6B – Geta

03.3 Brändö – Övernäs, Rannö – Lemland

10.3 Södersunda – Ödkarby –Strandnäs 6A

Lyssna på Kunskapscupen i Ålands Radio på
tisdagar kl.13.03 med repris på lördagar kl. 15.00
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VÄLKOMMEN TILL SUPERMARKET

KANTARELLEN OCH MATHISHALLEN
Supererbjudandena gäller
måndag 15/1- onsdag 18/1

gurka färsk
Inhemsk 299

kg

Supererbjudande

GRILLADE BROILERLÅR

Inhemsk

Supererbjudande

GRIS STRIMLOR
300 g, HK

Supererbjudande

ANANAS FÄRSK

Costa Rica

450
KG 099

ST 

Måndag-fredag 9-19, 
lördag 9-16, 
söndag 9-16

Ålandsv. 42, tel. 28 149

Supererbjudandena gäller så långt lagret räcker (gäller samtliga supererbjudanden)

1 99
ask

299
st

290
st

1 89
st

300
2 st

1 99
brk

- förmån

grekiskt bröd
660 g, ÅLANDSBAGARN
EP 4,39/kg

godispåsar 
170-220 g, FAZER
Utan Plussa-kort 2,19/påse

naturyoghurt
460 g, DANONE ACTIVIA 
Utan Plussa-kort 3,58/2 brk

kelda soppor
500 ml, ARLA 
Utan Plussa-kort 2,49/brk

bregott
600 g, normal/extra saltad
EP 4,98/kg

EP 6,63/kg

Det handlar om en bättre be-
gagnad Mercedes Benz Uni-
mog från mitten av 1980-talet 
som Kökars frivilliga brandkår 
köpt för 15.000 euro från rädd-
ningstjänsten i Järvsö.

– Den är terränggående så nu 
har vi möjlighet att ta oss fram i 
både skog och mark, säger kår-
chef Rainer Eriksson.

Har ni någon gång inte 
nått fram till en brand 
eftersom ni saknat en ter-
ränggående brandbil?

– Nej, vi har alltid kommit fram. 
Men till exempel em gång vid en 
skogsbrand måste vi dra slangar 
800 meter. I fortsättningen kan 
vi köra ändå fram, säger Rainer 
Eriksson.

Letat fl era år
Den nya bilen ska ersätta kårens 
jeep från 1956 och kompletterar 
den Scania släck- och tankbil, 
från 1993, som redan fi nns i Kö-
karkårens ägo.

Kökars frivilliga brandkår har 
varit på jakt efter en ny brandbil 
i fl era år. Terrängbilen hittade 
Rainer Eriksson på en köp- och 
säljsajt på internet. Efter att ha 
varit och inspekterat bilen på 
plats i Sverige bestämde sig kå-
ren för att ge ett bud.

– Eftersom vi skulle använda 
den inom brandkåren fi ck vi lite 
fördel. Säljarna ville ju gärna 
att den skulle vara i branschen 
fortsättningsvis. Nu har vi be-
redskap i 25-30 år framåt.

Alla hjälper
Nyköpet innebär inte någon 

nybyggnad på Kökar. Alla tre 
brandbilar får rum i nuvaran-
de kårhus.

– Och den gamla jeepen ska 
väl bli museiföremål så vi får 
se var den hamnar sedan, sä-
ger Rainer Eriksson.

Kökars FBK har i nulägen 
mellan 8-10 aktiva brandmän.

– Men när det händer något 
på Kökar så kommer ju alla 
och hjälper till, säger Rainer 
Eriksson.

ANNA BJÖRKROOS
anna.bjorkroos@nyan.ax

tfn 528 463

Nygammal terrängbrandbil till Kökar
– Mycket positivt, ett verk-
ligt lyft för vår brandkår.

Det säger kårchef Rainer 
Eriksson som i fredags 
hämtade hem Kökars nya 
terränggående brandbil.

Tar sig fram till skärgårdsbränder. Kökars FBK har nu fått hem sin nyinköpta, bättre begagnade, terrängående brand-
bil. Det är en Mercedes Benz Unimog som endast är medkörd 30.000 kilometer.  Foto: JONAS EDSVIK

Ring och tipsa!

0457-313 4444
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Kiting, med engelskt ut-
tal, är en sport som 
sakta blir allt popu-

lärare på Åland. Först åkte 
man sommartid med en sorts 
mindre vindsurfi ngbräda efter 
ett segel som hålls upp som en 
drake med ett sinnrikt lin-sys-
tem.

Vid en viss temperatur fry-
ser vattnet och för den inbitne 
kitaren (uttalas kajtaren) be-
höver inte det vara ett pro-
blem. På med skridskorna, 
eller som fallet var denna fre-
dagseftermiddag när det låg 
mycket snö på isen, skidor el-
ler snowboard.

På isen står Tim Mankonen 
med ett blått segel som han 
förbereder för en tur på isen. 
Tillsammans med tre andra 

ska han kita (uttalas kajta) på 
Ödkarbyviken i Saltvik.

Kitar du på sommaren 
också?

– Det är då det är tänkt att 
man ska göra det. Men här i 
norr får man hitta på andra 
lösningar på vintern.

Tim har en snowboard som 
han ska åka med.

Är du inte rädd att du 
ska fl yga iväg?

– Att lätta, det är tjusningen, 
men man är försiktigare när 
det är is under än när det är 
vatten.

På sommaren däremot kan 
man volta och trixa i luften på 
upp till tio meters höjd.

Ålands enda instruktör
Patrik Larsson lär ut kiting på 

Åland, som en av endast tre 
instruktörer i hela Finland. 
Han kom i kontakt med kiting 
på en semesterresa i Egypten 
2001. Där fanns ett nyöppnat 
kitingcenter, det första utan-
för USA.

Larsson blev genast intres-
serad, men det visade sig att 
restriktionerna kring sporten 
var hårda. Han fi ck varken 
prova på eller köpa utrustning 
utan att ha gått kurs och kur-
serna var fullbokade.

Men Larsson fi ck tag på en 
kite i Sverige och ”lekte lite” 
hemma med den i två år. Se-
dan åkte han tillbaka till Egyp-
ten 2004 och gick kursen. Året 
efter gick han instruktörskur-
sen. 

– Min dröm var att öppna 

ett eget företag med vatten-
sporfer.

Drömmen har blivit sann. 
Med Larsson Vattensport er-
bjuder han vattensporter både 
sommar- och vintertid.

På våren 2006 fanns två ki-
tare på Åland och Larsson 
hade som mål att göra Åland 
till den kiting-tätaste regionen 
i hela världen. Han har redan 
hållit 30 nybörjarkurser och 
tror att det fi nns fl era som lärt 
sig utomlands.

Året runt
Det åländska ombytliga väd-
ret kan göra det svårt att hitta 
en året-runt-sport, men kiting 
kan man faktiskt syssla med 
året runt.

– År 2008, med den dåliga vin-

tern, hade vi vattenpremiär 
den 20 januari.

Blir det inte kallt i vattnet 
i januari?

– Det är okej så länge det inte 
är is.

Och när isen kommer tar 
man skridskor, skidor eller 
snowboard till hjälp. En per-
fekt dag för kitare på vintern 
är förmiddag på is och efter-
middag ute på Ålands hav. 
Regn är egentligen det enda 
vädret som man inte kitar i, 
men det har att göra med att 
det blir vått och otrevligt. 

Larsson berättar det är un-
gefär en tredjedel kvinnor som 
sysslar med kiting på Åland.

– De första åren var det över-
vägande kvinnor som gick på 
kurs. Det handlar mycket om 
simultankapacitet och det har 
kvinnor lättare med än män, 
säger han med ett skratt.

Inga förkunskaper
Vad krävs det av en som 

”Här i norr får man hitta på andra 
lösningar på vintern”

Fartfylld 
segelfärd 
över isen

Ålands brist på stora backar är inte längre ett hinder för att åka fort 
med skidor och snowboard.

En vintrig fredagseftermiddag på Ödkarbyviken med lagom vind 
kan bjuda på en fartfylld tur. En känsla av frihet. Det bästa med kiting är frihetskänslan, säger Patrik Larsson som är Ålands      

Försiktigt. På isen trixar man mindre än på vattnet. Det kan göra ont att landa. Men Patrik Lars-
son vågar sig på några hopp med slalomskidorna.

”Nu på vintern 
vågar man 
förstås inte 
hoppa så högt 
för det är 
hårt att 
komma ner.”
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    enda kiting-instruktör. På Åland fi nns över 30 personer som sysslar med sporten.

Kite. Patrik Larsson visar upp det segel som ger dig 
farten...

... det ska fästas med linor till styranordningen som Peter Nyholm visar. 
I bakgrunden Tim Mankonen.

vill börja kita?
– Inga egentliga förkunskaper, 
men det är bra om man seglat, 
surfat eller dylikt före. Annars 
blir det jobbigt att lära sig alla 
nya moment. Men man kan 
göra efter sin egen förmåga.

Det fi nns ingen åldersgräns 
heller, men Larsson anser att 
11-12 år är en lämplig nedre 
gräns. Det fi nns kitar i olika 
storlekar. 

– Min svärfar som är 65 har 
provat och svenska kungen 
kitar på sommaren. Min son, 
Tristan 7 år, har provat men 
inte lärt sig än.

Världseliten inom kiting är 
under 18 år och har skater-
bakgrund. De kan redan trixa 
och vågar ta ut svängarna

 Det är lättare att lära sig på 

isen, men å andra sidan behö-
ver man en tilläggskurs för att 
få kita på öppet vatten.

– På isen är skridskor det 
bästa sättet, förutsatt att man 
är van vid skridskor, säger 
Larsson.

Varför gör man det här?
– Det ger den bästa frihets-
känslan. Med kraft av naturen 
och inga motorer känner man 
att man fl yger. Nu på vintern 
vågar man förstås inte hoppa 
så högt för det är hårt att 
komma ner.

NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

tfn 528 406

Foto: STEFAN ÖHBERG
stefan.ohberg@nyan.ax

tfn 528 469
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Maria Nykvist
Epost: maria.nykvist@nyan.ax
Telefon: 528 478

Allsvenska premiären  

Det var en historisk eftermid-
dag i Vikingahallen i Jomala i 
lördags. Både Jomala IK:s dam- 
och herrlag gjorde allsvensk 
debut. Att nivån på spelet var 
snäppet högre än under höstens 
division I-spel var märkbart, och 
det var kamp om näst intill varje 
poäng.

Först ut för damerna var IF 
Halmstad Volley, ett lag liksom 
JIK slutade på andra plats i sin 
division.

Säker inledning
Och JIK öppnade matchen 
starkt. De visade inga prov på 
nerver utan kämpade hårt för 
varje poäng för att ro hem de-
buten.

Men i andra set stiger felpro-
centen lavinartat.

– Kanske att vi tog ut segern 
lite i förskott när vi vann första 
set. Att när vi tror att vi kan 
vinna så slappnar man av och 
då fi ck de chansen att komma 
igen, säger lagkaptenen Erica 
Johansson.

Fumlar bort fjärde
I tredje jämnas matchen ut och 
fjärde set är både nervigt och 
svängigt. JIK fumlar bort fl era 
poäng på dålig servmottagning 
och bollar i nät och bjöd i stället 
åter in Halmstad i matchen som 
utjämnade till 2–2. 

– Vi gjorde för många misstag 
helt enkelt och vi måste höja vår 

lägsta nivå, säger JIK:s tränare 
Mikael Andersson.

Svårslaget motstånd
Matchen blev därmed en fem-
setshistoria. Och det var JIK 
som då snabbt tog kommandot 
och var som mest uppe i en åt-
tapoängsledning innan ett frus-
trerat Halmstad tog sig sam-
man och började plocka in. Det 
räckte dock inte. JIK tog till slut 
hem premiären med 3–2 i set.

– Leder man med så många 
bollar ska man inte förlora, så vi 
var egentligen inte oroliga. Men 
i morgon (läs söndag) väntar ett 
ännu svårare motstånd, så vi 
måste höja oss ännu mer, säger 
Johansson.

Och motståndet på söndagen, 
Hylte Volley, var snäppet värre. 
De hade dessutom en svit på 33 
segrar i rad med sig i bagaget till 
Åland.

Liksom JIK hade Hylte en 
seger med sig från den första 
allsvenska omgången, då de be-
segrade Tierp med 3–0. Tierp 
som JIK mötte två gånger i hös-
tas och där lagen gick segrande 
ur varsin gång.

Nyckelspelare skadade
JIK började inte lika självsäkert 
mot Hylte som i premiären. 
I stället ställde onödiga missar 
till det i inledningen vilket bjöd 
gästerna på gratis lägen som de 
förvaltade. 

– Vi måste bli bättre på av-
sluten och variera oss bättre. 
Först då vinner vi, säger Sofi e 
Lindman som under tiden hon 
är skadad assisterar Mikael An-
dersson på tränarpositionen.

Skador var också något som 
ställde till det för JIK i slutet av 
första set. Först stukar Jenny 
Clemes foten och strax därefter 
händer samma sak med Erika 
Johansson. 

Gräver upp bollar
I andra set blir det mer spel om 
poängen men Hylte har redan 
kopplat grepp om matchen. 
Trots att Tina Danielsson får 
servarna att fungera ypperligt 
och Jenny Clemes kommer till-
baka in i matchen tar Hylte led-
ningen med 2–0 i set.

– De spelade fantastiskt för-
svarsspel. Vad vi än försökte 
grävde de upp varenda boll. De 

sliter mer än oss i dag och har 
bättre servar, säger Lindman.

En bit in i tredje set kom-
mer Erica Johansson tillbaka 
in i matchen men då är det inte 
mycket att orda om. Hylte var 
mer stabilt och avgjorde i den 

första av fem matchbollar.
Johansson som kom in hårt 

tejpat i tredje tror inte skadan 
ska vara någon fara för inkom-
mande helgens matcher då JIK:
s damer beger sig norrut. Ett 
möte med Umeå på lördagen 

och ett med Skellefteå på sön-
dag är vad som väntar.

Text:MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478
Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

– Blandade känslor i damernas möten

VOLLEYBOLL. Efter en 
lyckad inledning mot 
Halmstad i Vikingahallen 
i lördags fi ck Jomala IK:s 
damlag se sig besegrade 
av Hylte dagen därpå. 

Oskärpa i avsluten och 
två skadade JIK-spelare 
ställde till det för hemma-
laget.

– Jag tycker ändå att vi 
har gjort en godkänd all-
svensk premiärhelg, säger 
assisterande tränaren 
Sofi e Lindman.

Mot Hylte. Jomala IK hade svårt att komma till vassa avslut i söndagens match mot halländska 
Hylte. Hylte som gjort en lika snabb resa som Jomalas damer till Allsvenskan.

Skadad. Lagkaptenen Erica Johansson stukade foten i första 
setet mot Hylte. Hon lyckades dock hårt tejpad komma tillbaka i 
tredje set, men matchen var redan då i Hyltes händer. Det är osä-
kert om hon spelar inkommande helgens matcher.

ALLSVENSKAN 
JOMALA IK  3
IF HALMSTAD 2
(25-19, 17-25, 26-24, 21-25, 15-12)

JOMALA IK  0
HYLTE VOLLEY BK  3
(20-25, 19-25, 25-19)

1  RIG Falköping B  2  2  0  6  -  0  42  Göteborg  2  2  0  6  -  0  43  Hylte  2  2  0  6  -  0  44  Halmstad  2  1  1  5  -  4  25  Jomala  2  1  1  3  -  5  26  Tierp  2  0  2  1  -  6  07  Skellefteå  2  0  2  0  -  6  08  IKSU  2  0  2  0  -  6  0

2009-01-11  
Göteborg-Skellefteå     3 - 0Jomala-Hylte     0 - 3RIG Falköping B-IKSU  3 - 0Tierp-Halmstad  1 - 32009-01-10 
Göteborg-IKSU  3 - 0Jomala-Halmstad  3 - 2RIG Falköping B-Skellefteå  3 - 0Tierp-Hylte  0 - 3
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Man gör inga mål ifrån utvisningsbåset. 
 ROLLE STOLTZ”

Liksom för Jomala IK:s damer 
var det på lördagen allsvensk 
debut för herrarna inför hem-
mapublik i Vikingahallen.

Motståndet stod RIK Fal-
köping B för. Ett ungt lag från 
Riksidrottsgymnasiets volley-
bollskola. Men motståndarna 
visade inga tecken på orutin el-

ler nerver. Tvärtom var det de 
som tog grepp om matchen ef-
ter en något trevande inledning 
från båda sidor.

I andra set spelar JIK upp sig. 
Efter att ha legat efter med fem 
poäng i inledningen kämpade 
JIK för varje poäng och kom till 
slut i kapp i ett set som kom att 
bli en segdragen historia. JIK 
lyckas rädda fem setbollar inn-
an Falköping till slut får med sig 
även andra set, 32–30.

– Vi missar våra servar och 
läcker i blocket. Samtidigt spe-
lar de högt och rent. Det går 
inte, säger JIK:s lagkapten Mar-
cus Påvals.

Topptränare
I tredje set ger JIK ett osäkert 
intryck. Falköping B, som trä-
nas av den tidigare cubanska 
landslagsmannen och OS-delta-
garen Felix Casanova, utnyttjar 
det, och avgör matchen till de-
ras fördel.

– Falköpings A-lag som vi 
möter i morgon kommer att bli 
ännu svårare så vi måste rycka 
upp oss och inte slarva som vi 
gjorde i dag (läs lördag), säger 
Påvals.

Och det var ett svårt lag som 

stod för motståndet på sönda-
gen. RIG Falköping A gick ige-
nom division I västra utan att 
förlora en endaste match. De 
vann dessutom sin inledande 
allsvenska match mot Lidingö 
under lördagen med 3–0 i set. 
Men det var också ett lag som 
trodde att JIK skulle bli en en-
kel motståndare.

Förlusten mot Falköping B 
var som bortblåst och JIK gick 
ut i matchen med mycket pon-
dus, stort självförtroende och 
en helt annan inställning. Mi-
kael Donning sätter den ena 
smashen efter den andra och 

JIK lyckas efter ett jämnt set 
dra i från i slutet och vinna det 
med 25–21.

– Kanske att de underskat-
tade oss lite i början eftersom 
de vet att vi förlorade mot deras 
B-lag. Annars tycker jag ändå 
att det var stort av oss att vinna 
ett set mot dem. De är ju ändå 
tippade att ta hem Allsvenskan, 
och det tycker jag visar att vi hör 
hemma på den här nivån, säger 
JIK: spelande tränare Fredrik 
Skogberg.

Ingen variation
Dessvärre lyckas JIK inte upp-
rätthålla spelet de inledde med. 
I andra setet fungerar i stort sett 
ingenting. Falköping utnyttjar 
det och tar över spelet mer och 
mer, och vinner både andra och 
tredje set.

– De gör få misstag och vi får 
inte till något eget spel. Vi får 
inte fram bollen och spelar man 
bara med en utväg är det lätt för 
motståndarna att läsa spelet, sä-
ger Skogberg.

Tappar jätteledning
I början av fjärde och sista set 
är rollerna ombytta. JIK spelar 
då på den nivån de kom upp 

till i första set. Donning kliver 
fram igen och lyckas efter fe-
nomenala servar ta JIK till en 
sjumålsledning, 8–1. Men trots 
det fjärde setet inom räckhåll 
tappar de fokus. Ett sjumålsö-
verläge har snart omvandlats till 
underläge 12–24, och strax är 
matchen förlorad.

– Jo, det är kul att mitt spel 
fungerade, men tråkigt att vi 
inte orkade hela vägen när vi 

hade läge i fjärde set, säger 
Donning.

Härnäst väntar Norrköping 
borta på lördag och Bromma 
borta på söndag.

Text: MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

– Dubbla förluster för herrarna

avklarad för Jomala IK

VOLLEYBOLL. Tuffast möj-
liga motstånd. Så uttryckte 
Jomala IK: herrlag sina 
möten under den allsvens-
ka premiärhelgen. Och 
visst blev det tufft. Både 
Falköpings A och B-lag 
från Riksidrottens volley-
bollgymnasium visade sig 
för svåra.

– De är unga men spe-
lade skickligt och var tek-
niskt drillade, säger JIK:s 
lagkapten Marcus Påvals.

Mot Falköping A. Ett vunnet set och sex förlorade var facit efter helgens premiär. På bollen är Fredrik Skogberg och i bakgrunden skymtar Marcus Påvals.

Mot Falköping B. Marcus Påvals som tillsammans med 
Mikael Donning ligger högt upp i Allsvenskans skytteliga, efter 
många lyckade avslut.

1  RIG Falköping  2  2  0  6  -  2  4
2  Fäladen  2  2  0  6  -  3  4
3  Bromma  2  1  1  5  -  4  2
4  Lidingö  2  1  1  4  -  3  2
5  RIG Falköping B  2  1  1  3  -  3  2
6  Norrköping  2  1  1  4  -  5  2
7  Engelholm  2  0  2  3  -  6  0
8  Jomala  2  0  2  1  -  6  0

2009-01-11
Engelholm-Bromma      1 - 3
Fäladen-Norrköping      3 - 1
Jomala-RIG Falköping     1 - 3
Lidingö-RIG Falköping B    3 - 0
2009-01-10 
Engelholm-Norrköping     2 - 3
Fäladen-Bromma      3 - 2
Jomala-RIG Falköping B    0 - 3
Lidingö-RIG Falköping     1 - 3

ALLSVENSKAN
JOMALA IK   0
RIG FALKÖPING B  3
(21–25, 30–32, 22–25)

JOMALA IK   1
RIG FALKÖPING A  3
(25-21, 14-25, 18-25, 13-25)
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Efter juluppehållet drog divi-
sion I i gång för innebandyda-
merna i helgen. Efter en trög 

höst för NGD, var de tillbaka 
med ny spelvilja och förhopp-
ning om avancemang. Motstån-
dare i lördagens match var SPV 
som har idel segrar så här långt 
och leder serien överlägset.

– Så bra som vi spelade de 
första två perioderna har vi inte 
gjort tidigare under säsongen. 
Och då var det ändå seriele-
darna vi mötte, säger NGD-
spelaren Jenny Engblom, som 
gjorde NGD:s 2–2 mål i andra 
perioden efter framspel av Ca-
milla Andersson.

– Det var riktigt roligt. Efter 
det håller vi undan bra i tio mi-
nuter tills vi ger de chansen att 
öka på. Det var billigt från oss 
för vi var helt enkelt för non-

chalanta. De fi ck frislag och 
satte i gång spelet snabbt och vi 
var inte med på det, säger Eng-
blom.

NGD:s kvitteringsmål till 1–1 
stod Amanda Lindberg för.

Manfall
Annars menar Engblom att de 
hängde med bra. Jämför hon 
11–1-förlusten mot SPV borta 
i höstas bjöd NGD på ett helt 
annat motstånd i lördags. Detta 
trots att fl era av hemmalagets 
nyckelspelare, bland andra lag-
kaptenen Emilie Jansson och 
Mikaela Lindholm, inte fanns 
med på plan.

– Vi är ju en ganska liten trupp 
som det är ändå, så när några 

faller bort märks det väl. Men 
inte i dag (läs lördag). Jag tycker 
vi var duktiga och att alla skötte 
sig bra, säger Engblom.

Men efter två perioder orkar 
NGD inte hålla emot längre. 
SPV drar undan till 5–2 och be-
tryggande ökar de på sin serie-
ledning.

– Vi är inte utspelade men vi 
släpper in för enkla mål. Dess-
utom har vi själva ofl yt framåt. 
Men jag tror vi börjar hitta vårt 
spel, säger Engblom.

Fortsatt jumbo
Och det var kanske det tuffaste 
motståndet i serien de åkte på i 
lördags. Och ett tufft spelsche-
ma väntar även ålänningarna 

framöver. Sju helger i rad spelar 
de match varav två helger i rad 
med dubbla möten. Nu härnäst 
väntar tabelltrean Nokian KrP 
hemma i Baltichallen på lördag. 
Ett lag de mötte i höstas och 
förlorade mot med 4–7.

– Vi har en tuff vårsäsong 
framför oss. Vi spelar match 
varje helg framöver så vi får 
hoppas att alla håller sig på be-
nen för nu blickar vi framåt, sä-
ger Engblom.

Efter helgens förlust ligger 
NGD fortsatt på tionde tillika 
jumboplats med endast två po-
äng på sju spelade matcher.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478

– men bjöd på överraskande hårt motstånd

Rätt tips

DIVISION I
NGD    2
SPV   5
(1–1, 1–2, 0–2)

NGD föll mot serieledarna

INNEBANDY. Svårast tänk-
bara start efter juluppehållet 
för NGD när serieledarna 
SPV gästade Baltichallen 
i lördags. Och trots förlust 
för hemmalaget spelade 
de bättre än någon gång 
tidigare under säsongen.

– Vi har börjat hitta vårt 
spel, säger NGD-spelaren 
Jenny Engblom.

Bättre 
självför-
troende. 
Trots ofl yt 
framåt 
och några 
onödiga 
misstag bakåt 
fi ck NGD 
sitt spel att 
fungera bättre 
än tidigare. 
Nu blickar 
de framåt 
och hoppas 
att vårens 
omgångar 
ska generera 
fl er poäng 
än de torftiga 
omgångarna i 
höstas. 
 Foto: ERKKI
  SANTAMALA

� FOTBOLL. Det står nu klart 
att det är FC United, HJK, Il-
ves och Kuusysi som Åland 
United möter i Ligacupen 
2009.

Första matchen mot FC 
United spelas i Eckeröhallen 
den 30 januari klockan 17.00. 
Dagen därpå möter de HJK 
på bortaplan.

Därefter ett månadslångt 
uppehåll innan Ilves gästar 
Åland den 28 februari. Även 
den matchen spelas i Eck-
eröhallen och börjar klockan 
17.30. Den fjärde gruppmat-
chen spelas mot Kuusysi i 
Lahtis den 15 mars. (mn)

Åland Uniteds 
matcher i liga-
cupen klara

Lotto
11, 12, 14, 18, 24, 25, 34
Tilläggsnummer: 6, 16, 28
Vinstprognos: 7/1.142.321,30 (1), 
6+1/15.829,60, 6/2.162,20, 5/58,00 
4/13.30

Joker
1 9 3 4 4 0 1
Vinstprognos: 7/-, 6/-, 5/8.427,70 
(6), 4/521,30, 3/47,50 2/10,30

Viking Lotto
4, 17, 18, 28, 40, 42
Tilläggsnummer: 15, 29
Lyckonummer: 21
Vinstprognos: 6/-, 5+1/17.457,20 
(2), 5/1.134,90, 4/22,10 3/5,30

V75, Vermo
I/2, II/3, III/7, IV/2, V/5, VI/12, VII/6
Strukna: I/5,6, II/1, IV/10
Vinstprognos: 7/47,20 (5449), 6/-, 
5/-.

V75, Bergsåker
I/6, II/6, III/8, IV/2, V/15, VI/4, VII/9
Strukna: I/12, II/10, III/7, V/14, VII/8
Vinstprognos: 7/17.948,00 kr 
(1139), 6/124 kr, 5/13 kr.

Stryktipset
11X XX2 21X 1X12
Vinstprognos: 13/41.462,80 (4), 
12/582,00, 11/39,60, 10/8,20

� IDROTTSGALA. Den fin-
ska olympiska kommittén 
ordförande Roger Talamo 
kommer att närvara vid den 
åländska Idrottsgalan  lör-
dagen den 24 januari.

Det är ännu inte bekräftat 
men han kommer troligtvis 
även att fungera som pris-
utdelare. Tillsammans med 
Ålands idrottsförbunds ord-
förande Björn Kalm delar 
han i så fall ut priset för fjol-
årets internationella fram-
gång. (mn)

Celebert besök 
på Idrottsgalan

� FOTBOLL. Fotbollslands-
laget kommer att ledas av 
Stuart Baxter fram till år 
2012, uppger Bollförbundet 
på sin webbplats. Engels-
mannen kommer alltså att 
leda Finlands herrar både i 
det nu pågående VM-kvalet 
och det EM-kval som följer 
efter VM-slutspelet 2010.

Bollförbundet uppger att 
man var överens med Baxter 
om en förlängning av kon-
traktet redan före jul. Att 
kontraktet offentliggjordes 
först nu berodde på att för-
bundsstyrelsen måste sam-
manträda för att godkänna 
det. (FNB)

Baxter fortsätter 
fram till 2012

Efter en skakig inledning i 
onsdags på förkvalet till Euro-
patourkvalet gjorde Anna-Ka-
rin Salmén en jätteupphämt-
ning efter att missat totalt den 
andra dagens spel då hon gick 
rundan på nio över par. Dagen 
därpå gick hon i stället två slag 
under och på den avslutande 
rundan i lördags gick hon ett 
slag under par.

– Överlag tycker jag att spe-
let var stabilt. Men den andra 
dagen kändes det helt enkelt 

inte bekvämt och väderför-
hållandena var tuffa – kallt 
och blåsigt. Men det var bara 
att bita i hop, göra sitt bästa, 
glömma och gå vidare, säger 
hon. 

Stort kliv
Det lyckades hon med. Efter 
att ha legat på en blygsam 48: 
plats inför tredje dagens spel, 
slutade hon på en delad 15:e 
plats när förkvalet var slutspe-
lat. Och i dag går Anna-Karin 
Salmén sin första runda på 
Europatourkvalet. Håller hon 
sig inom topp 50 efter tre da-
gars spel får hon chansen på 
torsdag att bli en av 30 som 
fortsättningsvis spelar på Eu-
ropatouren.

– Bara jag tar det lugnt tror 
jag att jag har goda chanser. 
Det är inte direkt som att spe-
la en vanlig tävling, är det kval 

är alla extra småspända. Och 
mina slag har överlag varit lite 
ostabila, det måste jag ändra 
på, säger Salmén.

Andra försöket
Det är inte det första kvalet 
till Europatouren som Salmén 
spelar. Redan 2006 fanns hon 
på plats i Spanien, men då som 
amatör. Hon klarade sig förbi 
de 50 första, men vid fjärde 
dagens runda tog det stopp 
och hon missade topp 30.

– Då ville jag bara testa på 
och tyckte att det var bra att 
jag kom så långt som till slut-
kvalet. Nu har tre år gått och 
jag har utvecklats som spelare 
och har högre krav på mig 
själv. Nu vill jag gärna vidare, 
säger hon.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478

Salmén klar för 
Europatourkval
GOLF. Anna-Karin Salmén 
är klar för spel i Europa-
tourkvalet som avgörs i 
Spanien i veckan. 

Efter förkvalets fyra 
rundor slutade hon på en 
delad femtonde plats – sex 
slag över par.

– Det kändes stabilt över-
lag, säger hon.

I Spanien. Anna-Karin Salmén laddar nu inför det ”riktiga” 
Europatourkvalet efter att ha placerat sig som nummer 15 av 104 
spelare i förkvalet.  Foto: PRIVAT
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Sedan trettondagsstafetten fl yt-
tats fram en vecka till inkom-
mande tisdag, blev det i stället 
premiär för de åländska skidå-
karna i en distriktstävling i fri 
stil vid skidskyttecentret i Jo-
mala i söndags förmiddag.

Sju åkare kom till start, varav 
Helge Lindroos, HIK, var en av 
dem.

Förra året var sjukdomsfyllt 
för honom så träningen inför 
denna säsongen har därför bli-
vit lidande. Vasaloppet som 
normalt är årets höjdpunkt, och 
där han har deltagit åtta gånger, 
skjuts i år på framtiden. 2009 
blir ett mellanår och sen gör 
han comeback 2010.

– Man är väl lite ringrostig, 
men jag tycker ändå att det gick 
bra i spåret. Jag gav allt och jag 
kom ju runt i varje fall, säger 
Lindroos som körde de nio ki-
lometerna på 31,15 minuter.

Att det var så få i spåret såg 

han däremot som en fördel.
– Då behövde man inte bli 

varvad av så många åkare, säger 
han.

En som skidade på i högt 
tempo var Henrik Söderström, 
LUIA, som avklarade de 9 kilo-
metrarna på bästa tiden, 24,47 
minuter.

– Det kändes bra i spåret och 
det gick lätt trots att det är bör-
jan på säsongen, säger han.

Många bortresta
Och att det just var så få som 
kom till start i söndagens di-
striktstävling beror på att fl era 
av de åländska längdskidåkarna 
ligger i hårdträning inför Vasa-
loppet.

– Jo, tävlingen krockade dels 
med ett träningsläger som fl era 
av åkarna är på, dels med att 
det körs ett långlopp i Sverige 
under helgen som fl era andra 
är på, säger arrangören Stefan 
Mattsson.

Han berättar att förhållan-
dena på och kring spåret var så 
gott som perfekta, men att ba-
nan är kort och att det ska ha 
fått några att avstå söndagens 
tävling.

– Banan är bara 600 meter 
och då blir det lätt monotont 

om man dessutom kör 15 varv 
som i dag. Och intresset för fri 
stil är dessutom mindre än för 
klassisk stil, säger Mattsson.

Redan på tisdag avgörs nästa 
tävling och han tror att intresset 
för den bli betydligt större. Dels 
körs den i klassisk stil, dels ska 
de förlänga banan och prepa-
rera den med ännu mera snö.

Svår backe
Några av de lite mer orutine-
rade deltagarna var syskonen 
Alex, 10, och Clara Johansson, 
8, från LIK. De klarade sig runt 
sina två varv, totalt 1,2 kilome-
ter, utan några större missöden.

– Det blev några vurpor i ena 
backen, säger Alex.

– Annars var det roligt, fyl-
ler Clara i som har försökt åka 
skidor så mycket det går sedan 
snön föll över Åland.

Båda planerar dessutom att 
stå på startlinjen på tisdag kväll 
när nästa tävling körs på skid-
skyttecentret i Jomala.

MARIA NYKVIST
maria.nykvist@nyan.ax

tfn 528 478

Foto: ERKKI SANTAMALA
erkki.santamala@nyan.ax

tfn 528 470

Få i spåret 
trots perfekta 
förhållanden
SKIDNING. Längdskidsä-
songens första tävling av-
gjordes vid skidskyttecen-
tret i Jomala i söndags.

Men trots fi na förhål-
landen var det endast sju 
tävlanden som dök upp i 
spåren.

Enda tjejen. Intresset bland de kvinnliga skidåkarna var svalt. Men det fanns en som kämpade på ute i spåret. Lemlänningen Clara Johansson skidade de två var-
ven a 600 meter på tiden 12,03.

� SKIDOR. Nu är ritningen klar 
till banan under Ålandssprinten 
på WHA den 10 februari. Ba-
nan på 1.100 meter startar vid 
100-metersstarten och fortsät-
ter sedan runt löparbanan, upp 
mot Islandia och bakom tennis-
banorna.

Efter det är det samma väg 
tillbaka och målet blir vid den 
normala målgången för frii-
drott. Banläggare är Lennart 
Axelsson och det är inte någon 
speciellt ansträngande bana.

– Nej, den är inte tuff utan 
mycket fl ack. Men det fi nns stig-
ningar och de är utslagsgivande, 
säger Leif Johansson som är 
initiativtagare till tävlingen.

Tävlingen skidas den 10 fe-
bruari men än så länge fi nns det 
inga anmälda namn.

– Det är en öppen distrikts-
tävling. Öppen för att också an-
dra ska få vara med. Nationella 
eller internationella tävlingar 
måste man söka och det kostar. 
Det blir så här första året, säger 
Johansson.

Just nu är det ju gott om snö 
men om det skulle visa sig vara 
annorlunda den 10 februari 
fi nns det en plan B.

– Om det blir så tokigt att 
snön försvunnit kortar vi banan 
och kör två varv istället. (jl)

Banan klar 
till Ålands-
sprinten

På väg tillbaka. Helge Lindroos är tillbaka i full träning efter 
en säsong fylld av sjukdomar. Han hinner inte hitta formen till årets 
Vasalopp utan siktar i stället in sig på tävlingarna på hemmaplan.

Bästa tiden. Det blev en kamp bröderna emellan i det nio 
kilometer långa loppet. Med knappt en minuts marginal kom Henrik 
Söderström (bilden) före brodern Marcus Söderström i mål och blev 
därmed också snabbaste åkaren i mål på tiden 24,47 minuter.

SKIDOR
Distriktstävling, fri stil
Herrar +21, 9 km 1) Henrik Söderström, LUIA, 
24,47 minuter

2) Marcus Söderström, LUIA, 25,46
3) Marcus Lindholm, JIK, 27,36
4) Helge Lindroos, HIK, 31,15
H 10, 1,2 km 1) Alex Johansson, LIF, 9,15

D10, 1,2 km 1) Clara Johansson, LIF, 
12,03
H18
1) Jerry Danielsson, JIK, 21,32

� �  Basket Åland: Killarnas 
träning måndag och onsdag 
vid Ytternäs skola 20.00-22.00. 
Nya spelare välkomna. Fortfa-
rande chans att komma med i 
öspelslaget. Mer info ring Andy 
04573429202.

� �  JIK:s motionsvolleyboll: 
(mixed) startar igen i Vikingahal-
len torsdagar 20.30 - 22.00. Vi 
spelar för att det är kul! Välkomna. 
Ev förfrågningar 0400791014.

� �  MPF:s bowlingsektion: 
Håller vårmöte i Idrottsgården 
i morgon 14.00.

� �   Saltviks jaktvårdsfören-
ing: annordnar luftgevärstävling 
på Renvalls på onsdag 19.00 

� �  Volleyboll: Distriktsdo-
markurs i volleyboll 31 januari-1 
februari. Arrangeras i samarbete 
med ÅVF och NIG-09. Kursle-
dare Klas Hejdenberg. Info och 
anmälningar till Sandra Ekström: 
sandra.ekstrom@aland.net, tel 
040-8455896/ 22896

� �  ÅID-skidor: Sprinttävling 
för H-21 och D-21 i morgon 19.30 
vid skidskyttecentrum i Jomala.
Klassisk stil. Anmälning på platsen 
senast 19.00. 

� �  ÅID/IFF-skidning:1:
a deltävlingen i Håwe-bil cup 
vid skidskyttecentret i Jomala 
i morgon 19.00 i klassisk stil. Klas-
ser D/H8 600m utan tidtagning, 
D/H10 1 km, D/H12 2 km, D/H14 
3 km, D/H16 5 km, D/H18 5 km. 
Anmälning på plats 18.30.

� �  Ålands GK: Vinterträning 
i Vikingahallen för ÅGK-medlem-
mar. Slagträning from 11 januari 
tom 29 mars på söndagar 18.30-
20.00. Ring kansliet tfn 41500 för 
bokning av matta.

� �  ÅSSF-skytte: Gubbdagis 
är öppet som vanligt måndagar 
13.00-15.00.

Sportens kom ihåg

DART
Dart tävlingen på klubben 6 januari
1) Kim Brandt, 2) Sune Eriksson, 3-4) Vero-
nica Lampén, Jim Andersson.
Bästa utgång: 180 Kim Brandt 1st.
Minst antal pilar: Kim Brandt 16.
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Segertrofén tilldelades Piteå 
i klass 40 plus och Mansen 
Ketut i klass 50 plus. Den 
yngre klassen 40 plus spela-
des i två grupper med fyra 
lag i varje. I fi nalen i söndags 
möttes gruppvinnarna Linden 
Hockey från Eskilstuna och 
Piteå VIP. 

Redan från första minuten 

hade Piteå övertaget och det 
blev mycket spel mot ett mål. 
Med spelare som bland andra 
Leif Carlsson med meriter 
från landslaget, elitserien och 
NLA (Swiss Hockey League) 
blev Eskilstuna stundtals bort-
spelade. Det blev en kamp 
mellan Piteås första kedja 
och Lindenkeepern Lennart 
Törnlind. 

Törnlind höll tätt länge och 
imponerade med många fi na 
räddningar. Han var hårt upp-
vaktad av både Piteå på isen 
och vissa bittra förlorare på 
läktaren. Med bara sekunder 
kvar från att hålla nollan i den 
första perioden gör Linden ett 
slarvigt byte och bjuder på ett 
friläge. Piteås Tomas Becker 
kommer helt ren och gör 1-0.  

Tom kasse
Utan sidbyte sätter den andra 
och sista perioden igång. Piteå 
ökar rättvist på sin ledning till 

2-0 genom Erik Marklund. 
Linden, som i stort sätt inte 
haft ett enda skott på mål un-
der första perioden, får upp 
farten och producerar ett par 
farliga målchanser. 

Reduceringen kommer efter 
fem spelade minuter, en rens-
ning i Piteås zon som studsar 
på domaren fram till Thomas 
Klansell och 2-1 är ett faktum. 
Eskilstuna jagar en kvittering 
men med tre minuter kvar gör 
Piteås Erik Marklund sitt an-
dra mål och matchen känns 
avgjord. 

Men Linden försöker in i det 
sista och tar tidigt ut målvaken 
vid en tekning i motståndarzo-
nen. Ett försök som resulterar i 
att Leif Carlsson lägger in puck-
en i tom kasse. Matchen slutar 
4-1 och Piteå tar sin tredje vinst 
i turneringen. 

– Det var en bra laginsats, 
säger tvåmålskytten Marklund 
efter slutsignalen. Vi har ställt 

upp tre gånger och vunnit alla 
tre så vi kommer fortsätta 
komma till Åland.

Äkta hat-trick
 I 50 plus klassen, som spela-
des i serieform med dubbel 
möten, var första platsen re-
dan så gott som given innan 
matchstart. Mansen Ketut 
hade vunnit alla sina matcher 
och motståndarna Rauma 
Oldtimers hade endast en 
mikroskopisk chans att ta hem 
turneringen. Det krävdes en 
seger med tio måls marginal.

Kanske var Mansen Ketut 
redan nöjda med sin insats för 
det bättre laget i sista matchen 
var Rauma och Mansen Ketut 
fi ck smaka på sin första och 
enda förlust med 1-5. Mat-
chens lirare var Raumas Juha 
Viianen som gjorde ett äkta 
hat-trick och totalt fyra mål.    

PIA NORRMÉN
sport@nyan.ax

Rutinerade Piteå
satte alla på plats

ISHOCKEY. Under helgen 
avgjordes den tionde 
veteranhockeyturneringen 
Senior Winter Games i 
Islandia. De åländska 
representanterna Seniors 
hamnade på sista plats. 
Lagkapten och turnerings-
ansvarig Henning Karls-
son tycker ändå att det 
var varit ett lyckad evene-
mang. 

– Vi fi rar 10 års jubileum 
i år och allt har fungerat 
kolossalt bra, säger han 
stolt.

Matchens bästa. Matchens två bästa spelare Linden-målvakten Lennart Törnlind och Piteås Leif Carlsson ställdes mot varandra 
vid fl era tillfällen under matchens gång.  Foto: PIA NORRMÈN

1) Wilhelm Ingves gör mål 
mot MyPa i sin debut i Tips-
ligan.

2) Både Marcela och Ken-
neth Sandvik tar EM-brons i 
styrkelyft.

3) Erica Granesäter tar FM-
silver på 200 meter fjäril.

4) Mathias Dahlman är med 
i laget som tar EM-silver för 
5.5.

5) Janne Holmén springer 
OS-maraton.

6) Fredrik Fredlund tar EM-
guld i Pro Stock Bike.

7) Daniel Sjölund gör mål 
mot Tyskland i VM-kvalet.

8) Jomala IK:s volleybollag 
stiger till Allsvenskan.

– och vinn en biljett till Idrottsgalan

Rösta fram årets 
sporthändelse!
IDROTT. Det var så mycket 
som hände förra året. Det 
var OS, VM och EM i alla 
dess sporter. Men endast 
en händelse kan vara årets 
sporthändelse och den kan 
ni nu rösta fram genom 
Nyans tävling.

Av alla som röstar lot-
tar vi sedan ut en biljett till 
Idrottsgalan den 24 januari.

Nyans sportredaktion har 
nominerat åtta händelser 
som ni kan rösta på och ni 
gör det genom ett vanligt 
sms. De nominerade pre-
senteras var för sig fram till 
den 21 januari då tävlingen 
avslutas.

Rösta på något av följan-
de händelser:

� Du röstar genom att sms:a in ditt alternativ till 173 521.
� I ditt sms skriver du: Rösta sport (ditt alternativ). Exempel: 
Rösta sport 1.
� Varje sms kostar som ett vanligt sms plus 60 cent.
� Av alla som röstat lottar Nyan ut en biljett till Idrottsgalan den 
24 januari.

Fakta/Så röstar du

5) Janne Holmén springer 
OS-maraton.
Natten mellan den 24 och 25 
augusti sitter många ålän-
ningar bänkade framför tv:
n. OS i Peking lider mot sitt 
slut och Janne Holmén och 
de andra maratonlöparna 
står på startlinjen och ska 
som sista gren avsluta spe-
len. 

Två timmar 14 minuter 
och 44 sekunder senare kor-
sar hemmahoppet och JIK-
löparen Holmén mållinjen 
som 19:e man i mål.

6) Fredrik Fredlund tar 
EM-guld i Pro Stock Bike.
Fredrik Fredlund fi ck chansen 
att köra Pro Stock Bike för 
drygt ett år sedan och slutade 
det året som sjua totalt i EM. 
Målsättningen då var att vinna 
EM inom tre år. Men det gick 
betydligt snabbare än så. 

På Santa Pod Raceway i 
England en dag i början av 
september 2009, blir lem-
länningen Fredlund bäst i 
Europa på att köra motor-
cykelns tungviktsklass Pro 
Stock Bike.

...och de nominerade är

Janne Holmén. 
 Arkivfoto: LEHTIKUVA

Fredrik Fredlund.  Arkivfoto:
  FREDRIK TÖRNROOS

INNEBANDY. Våsc inneban-
dyherrar spelade två borta-
matcher i helgen. I lördags 
stod tabelltrean Salpa för 
motståndet, en match som 
ålänningarna förlorade med 
6–9. Våscs David Björk sva-
rade för två av målen, David 
Holmberg, Lars Fredman, 
Mathias Brunnsberg och 

Peter Forsström gjorde var 
sitt.

I söndagens match gästade 
Våsc tabellnian SBS Masku. 
Även där förlorade ålän-
ningarna, trots att de efter 
en spelad period ledde mat-
chen. 

Magnus Ljungars stod för 
två av målen och Kim Gin-
man och Mathias Brunns-
berg för ett var.

     I och med helgens resul-
tat ligger Våsc på en sjunde 
plats av totalt tio lag. På nio 
spelade matcher har de fått 
i hop sex poäng.

Nästa match spelas mot ta-
belltvåan AFC i Baltichallen 
på lördag. (mn)

Våsc föll tungt i helgen
DIVISION II
SALPA  9
VÅSC    6
 (3-5, 1-4, 2-0)

SBS MASKU   6
VÅSC    4
(1-2, 4-1, 0-2, 1-0)

ISHOCKEY. Liksom IFK 
Mariehamns tränare Mikael 
Rosbäck hade befarat stod 
PaRa för tufft motstånd i 
lördags i den första matchen 
efter juluppehållet. Och 
trots att gästande IFK höll 
jämnt tempo med hemma-
laget var det PaRa som tog 
hem segern med 3–1. IFK:s 
mål stod Mats Clemes för.

I söndagens match mot 
KK-V var det en helt annan 
matchbild. Med hela 25–2 
vann IFK matchen borta i 
Kokemäki. Flest mål stod 
Johan Norrgård för som fick 
in sex puckar. Noterades för 
bästa poäng totalt gjorde 
Daniel Gullans som satte 
fyra mål och spelade fram 
till nio.

Segern var dessutom histo-
risk. Aldrig tidigare har IFK 
vunnit med så stora siffror 
mot ett fastländsk motstånd.

Nästa match spelar IFK 
hemma på lördag mot Luki-
82. (mn)

IFK Mariehamn 
krossade motståndet

DIVISION III
PARA   3
IFK MARIEHAMN  1

KK-V    2
IFK MARIEHAMN  25

HANDBOLL. Damerna i IFK 
Mariehamn vann i lördags 
mot tabelltrean Lindö i Ba-
tichallen. I och med segern 
var förlustsviten på fyra raka 
matcher bruten, och de fi ck 
också revansch på Lindö som 
de i höstas förlorade mot med 
17–37.

Med de nya poängen ligger 
IFK på sjunde plats av tio lag 
i den haltande tabellen. Efter 
åtta spelade matcher, varav 
fyra vinster och lika många 
förluster, har de fått i hop åtta 
poäng.

Nästa match spelar IFK på 
lördag i Baltichallen och gäs-
tar gör tabelltvåan HF Lidin-
gölaget. Ett lag som IFK fi ck 
storstryk av i december med 
11–23. (mn)

IFK:s handbollsdamer
tog revansch på Lindö

DIVISION IV
IFK MARIEHAMN 20
LINDÖ   15

www.nyan.ax
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Ekonomi

– Det är att rekommendera 
att man oljar kättingarna och 
broms- och växelvajrarna så 
att de inte fryser. Det lönar sig 
också att granska att broms-
klossarna och justeringarna är 
i skick, säger Tomi Inkeroinen 
vid Puijon Pyöräpiste i Kuo-
pio.

Särskilt bör man se till att 
cykeln är ren, eftersom den 
inte mår bra av lera och salt. 
Smutsen och saltet som an-
vänds då det är halt fastnar 
lätt och sliter snabbare ned 
bromsklossarna.

Mer dubbar
Försäljningen av dubbdäck 
har ökat vilket vittnar om att 
vintercykling blir allt popu-
lärare. Dubbdäcken erbju-
der större säkerhet då man 
cyklar på vintern. Inkeroinen 
säger att vinterdäck av god 
kvalitet kostar från 40 euro 
uppåt, även om det fi nns bil-
ligare.

– Gummikvaliteten i billi-
gare däck är betydligt sämre 

Vinterföret sliter på cykeln
KUOPIO. Om man rengör 
cykeln ordentligt och ger 
den service klarar den 
bättre av de krävande vin-
terförhållandena. 

Samtidigt som man byter 
till dubbdäck lönar det sig 
att låta cykelaffären göra 
en allmän översyn. På 
vintern är slitaget på vajrar 
och bromsar hårt.

Även i kölden. Sköt om dig och din cykel så är den ett bra fordon även vintertid.  Foto: NINA SMEDS

F
a

k
ta

Den som cyklar på vintern bör:
� Gå in för lager på lager-klädsel.
� Skydda huvud och händer.
� Se till att skorna är tillräckligt rymliga.
� Låta bli att smörja huden – då tål den kölden bättre.
� Värma upp musklerna före cyklingen.
� Minnas att dricka tillräckligt.
� Använda cykelhjälm.

Fakta/Vintercyklistens minneslista

och dubbarna mjukare, säger 
Inkeroinen.

Då väglaget är halt under 
vintern ökar risken för att cy-
klisten ska åka omkull så det 
är absolut förnuftigt att an-
vända hjälm. 

Om en cyklist kolliderar 
med ett motorfordon är hjäl-
men ett effektivt skydd efter-

som cyklisten ofta kastas mot 
bilens vindruta och sedan mot 
marken.

Det fi nns särskild cykelut-
rustning för vintern, såsom 
speciella handskar, hjälm-
mössor och byxor. Eftersom 
det är mörkt måste man se till 
att man har fungerande cykel-
lyktor och refl exer. (FNB)

Finansministeriet, arbets- och 

näringslivsministeriet och 
Konsumentforskningscentra-
len ska ta reda på huruvida 
butikerna överför den sänkta 
matmomsen direkt i livsmed-
elspriserna. 

Under projektet, som pågår 
till år 2010, undersöker man 

också om prisfallet blir bestå-
ende.

Den första observationsrun-
dan gjordes i slutet av fjolåret 
i matbutiker på olika håll i 
Finland. 

Matmomsen sänks i okto-
ber från 17 till 12 procent. 

Affärerna har lovat överföra 
sänkningen direkt i matpri-
serna.

Många misstänker dock att 
maten antingen blir dyrare 
redan före oktober eller att 
priserna långsamt halas uppåt 
efter det. (FNB)

Prispoliser i matbutikerna
HELSINGFORS. Den 
genom tiderna största 
prisrazzian har inletts 
i livsmedelsbutikerna, skri-
ver tidningen Kauppalehti 
på söndagen.

 Om viruset nu äntligen skulle 
ha tappat stinget skulle det 
bli ett lite lättare år i år. Den 
bedömningen gör professor 
emeritus Carl-Henrik von 
Bonsdorff vid Helsingfors 
universitet.

– Det är ett virus som ver-
kar oansenligt men är aggres-
sivt och kan orsaka en hel del 
bekymmer. Det man anser är 
mest överraskande är hur lätt 
det här viruset som fi nns i av-

föringen kan ta sig igenom hy-
gienbarriären i industriländer, 
säger von Bonsdorff.

Viruset sprids lätt antingen 
genom beröringssmitta eller 
genom vatten och livsmedel. 
Till exempel handskakning 
kan skicka vidare viruset till 
nästa offer. Norovirus tål kyla 
och inte heller klorering av 
vattnet hjälper mot det. Man 
insjuknar inom ett halvt till 
två dygn från det man fått 
smittan.

Pandemier av undervirus
Genotypen GII.4 av viruset 
har kallats för undervirus och 
är den mest allmänt förekom-
mande typen av viruset. Den 
har gett upphov till fl era epi-

demier nästan i pandemi-
klass.

De senaste åren har dylika 
pandemier uppstått med tre 
till fyra års mellanrum. Det 
här underviruset har speciali-
serat sig på att smitta via be-
röring så det smittar bäst på 
sjukhus och ålderdomshem.

En genomgången norovi-
rusinfektion ger immunitet 
endast i några månader vilket 
innebär att människor i alla 
åldrar är mottagliga för smit-
tan. 

Viruset har också mycket 
stor förvandlingsförmåga. 
Trots att viruset ursprungligen 
bara kunde smitta personer 
med en viss blodgrupp kan 
den ändra sin stuktur så att 

den kan anfalla ny grupper av 
människor.

Genom mutationer föds 
det hela tiden virus som är 
en aning olika. von Bonsdorff 
förutspår att vi är tvungna 
att leva med norovirus länge 
ännu.

Underviruset GII.4 är ett 
långt förädlat paket bland 
alla typer av norovirus. Redan 
några få viruspartiklar räcker 
för smitta. Att leva under ho-
tet av vinterkräksjuka kräver 
noggrann hygien om man vill 
undvika att smittas. 

Medan epidemin råder lö-
nar det sig att tvätta händerna 
särskilt noga och man kan väl 
skära ner handskakandet till 
ett minimum. (FNB)

Kräksjuka sprids i Finland
Noroviruset som orsakar 
kräk- och diarrésjukdomar 
håller åter på att få fotfäste 
bland fi nländarna. Epide-
min som nu håller på att 
utvecklas följer på två tuffa 
år av vinterkräksjuka.

Forskare i USA har funnit tecken på att främmande himlakroppar slog 
ner i Nordamerika för några tusen år sedan. Forskarna, vars resultat 
publiceras i tidskriften Science, tror att sammanstötningen hade kata-
strofala effekter för växter och djur på hela norra halvklotet.

 Nästa gång du snabbt spanar in en god vän i 
ett större sällskap – tacka hormonet oxytocin. 
En ny studie visar att hormonet hjälper hjärnan 
att känna av om ett ansikte är bekant eller inte.

Gazaoperation närmar sig slutet
GAZA. Den israeliska operationen i Gaza närmar sig sitt slut, 
sade Israels vice försvarsminister Matan Vilnai i israelisk radio 
på söndagen.

Ministern sade att det krav på eldupphör som FN:s säkerhets-
råd lagt fram inte ger Israel så värst mycket spelrum, och att man 
därför kanske sätter punkt för markoffensiven i Gaza och hela 
operationen.

Tidigare på söndagen sade Israels premiärminister Ehud 
Olmert att Israel är på väg att uppnå sina mål med attacken. 
Olmert tillade ändå att attacken fortsätter tillsvidare.

På söndagen kom rapporter om att israeliska trupper tränger 
sig allt djupare in i staden Gaza. Ögonvittnen berättar om hur 
stadsborna fl yr undan de avancerande trupperna. 

Både lufträderna och markstriderna i Gaza har fortsatt under 
natten till söndagen. Enligt palestinska läkare har Israel använt 
förbjuden fosforammunition under attackerna. Israel bestrider 
anklagelserna.

Anfallet mot Gaza har nu hållit på i 16 dagar och krävt över 850 
liv. (FNB–AFP)

Israel nekades  bunkerbomber
STOCKHOLM. Israel begärde bunkerbrytande bomber mot 
huvudanläggningen för Irans för atomprogram men president 
George Bush avslog.

Den israeliska önskan att fl yga in över Iran mot anläggningen 
Natanz oroade Vita huset rejält.

Bush ska ha svarat att israelerna redan fått lov att i hemlighet 
utföra sabotage mot Teherans misstänkta försök att skaffa sig 
atomvapen, skriver New Yorks Times som talat med höga reger-
ingstjänstemän i Washington.

Den tilltänkta israeliska måltavlan Natanz är Irans enda anlägg-
ning för upparbetning av uran till kärnbränsle.

Tidningens källor säger inte uttryckligen att Israels premiärmi-
nister Ehud Olmert försökt förmå Vita huset till avgörande åt-
gärder mot Iran innan Bush lämnar presidentposten. Det framgår 
inte heller om huruvida Israel beslutat att skrida till handling för 
att ta USA:s invändningar i efterhand.

Efter sin begäran i fjol tycks Israel åtminstone tillfälligt lagt 
bombningsplanen åt sidan.

Det ansträngda meningsutbytet ledde till att USA började 
dela med sig mer av sitt underrättelsematerial till israelerna. 
De israeliska myndigheterna fi ck också insyn i Washingtons 
försök att diskret sabotera Irans infrastruktur för kärnkraften, ett 
omfattande, hemligt program som Bush avser att överlämna till 
efterträdaren Barack Obama.

President Bush ska dock inte ha uppdragit åt militären att gå 
längre i planeringen än att hålla öppet för alla möjligheter.

Bush ska också ha övertygats av sina rådgivare, bland dem 
försvarsminister Bill Gates, att ett öppet angrepp på Iran för-
modligen inte skulle vara effektivt. Däremot skulle det leda till att 
Teheran inte tillåter utländska inspektörer av sina atomanlägg-
ningar och i stället ytterligare döljer försök att skaffa sig atomva-
pen. (FNB–TT)

Färja med 250 kapsejsade
JAKARTA. En allvarlig båtolycka har inträffat i Indonesien. En 
färja med minst 250 personer ombord har sjunkit i östra delen 
av landet nära ön Sulawesi, uppgav landets trafi kminister på 
söndagen.

Det är fortfarande oklart hur många som mist livet i olyckan. 
Enligt trafi kministern har man hittat 150 personer, men han visste 
inte om de var levande eller döda. (FNB–Reuters–AFP)

Svår matbrist hotar halva jorden
 STOCKHOLM. Hälften av jordens befolkning kan stå inför svår 
matbrist vid nästa sekelskifte på grund av klimatuppvärmningen.

Det hävdar forskare i USA som granskat vilka effekter tidigare 
värmeböljor haft på matförsörjningen.

Bland dessa återfi nns den heta sommaren i Frankrike och 
delar av övriga Europa 2003, och den extrema hettan som drab-
bade Ukraina 1972. I det senare fallet minskade veteskördarna 
dramatiskt och bidrog till störningar på spannmålsmarknaden 
som varade i två års tid.

Forskarna, som redovisar sina rön i den vetenskapliga tidskrif-
ten Science, kombinerade sedan uppgifterna med de beräknade 
temperaturhöjningarna på jorden fram till år 2100.

Klimatmodellerna antyder att det fi nns en 90-procentig sanno-
likhet att de lägsta temperaturerna under växtsäsongen år 2100 i 
de tropiska och subtropiska regionerna på jorden kommer att vara 
högre än de högsta temperaturerna i dag. Skördarna av majs och 
ris kan förväntas minska med 20 till 40 procent. (FNB–TT)

Sex pirater drunknade
 NAIROBI. Sex av piraterna som kapat den saudiarabiska 
supertankern Sirius Star drunknade då de fl ydde efter att ha 
släppt fartyget på fredagen. En del av lösensumman för fartyget 
försvann sannolikt i havet. 

Enligt lokala källor betalade Sirius Stars ägare tre miljoner 
dollar i lösen för fartyget. Piraterna lämnade fartyget i en liten båt 
som hade för många personer ombord och körde för fort, upp-
gav piratledaren Mohammed Said i telefon till nyhetsbyrån AFP. 
Orsaken till fl ykten var att de befarade att de skulle utsättas för 
en attack. Båten välte och sex drunknade. (FNB–AFP–Reuters)
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Välkomna till 
avgiftsfri 

PAPA-
PROVTAGNING
Kvinnor födda: -49, -54,
-59, -64, -69, -74, -79, 
-84.

Till berörda års-
grupper sänds även 
skriftlig information 
per post.

Undersökningar pågår 
under hela året på 
preventivmedelsmot-
tagningen vid Ålands 
centralsjukhus 

Upplysningar och tids-
beställning: måndag-
torsdag kl. 12.00-13.00, 
fredag kl. 8.30-9.30 tel. 
538 616.

Mariehamn 
den 12 januari 2009

FINANSIERINGSSTÖD FÖR VATTEN- 
OCH AVLOPPSPROJEKT ÅR 2009 

Bidrag och räntestöd för lån kan sökas för:

• kommunala vatten- och avloppsprojekt i enlighet 
 med kommunernas avloppsplaner

• privata avloppsprojekt för fem eller fler hushåll 
 som inte kan få kommunalt avlopp före 1.1.2013

• kretsloppsanpassade avloppsprojekt

• vattenförsörjningsprojekt som genomförs av 
 kommuner eller vattensammanslutningar

Ansökningarna bör inlämnas senast den 15 mars 
2009 till landskapsregeringens registratorskontor.

Närmare upplysningar ges av miljöbyrån, Bror 
Johansson (tisdagar-torsdagar), tel 25454,   
e-post brorj@regeringen.ax 

Social- och miljöavdelningen

www.mariehamn.ax

 

STADSSTYRELSENS
FÖRSLAG TILL  
ÄNDRING AV STADSPLAN

- För stadsdelen ÖSTERNÄS,
 kvarter 3, tomt 9
 (Östernäsvägen 20).

Stadsplaneförslaget är
framlagt till påseende i  
stadskansliet under tiden  
20.1-19.2.2009.

Eventuella anmärkningar  
mot förslaget bör senast  
19.2.2009 kl.15.00 inläm-
nas till 

Stadsstyrelsen, PB 5, 
22101 MARIEHAMN.

Upplysningar: 
Stadsarkitektkontoret 
tel. 531461

Mariehamn den 12.1.2009
Stadsstyrelsen

Stadsplanering

Skolnämnden 
i Hammarland 

lediganslår en heltids 

städbefattning
 i Näfsby skola med 
tillträdesdag 2.3.2009. 
Anställningen pågår 
tillsvidare.

Lön enligt avtal.

Sedvanlig ansökan 
skall vara skolnämn-
den tillhanda senast 
den 27.1.2009 och in-
lämnas under adress: 
skolnämnden i Ham-
marland, box 5, 22151 
Jomala.

Upplysningar: Skolföre-
ståndare Niklas Wasen, 
tel.36 276 eller e-post 
niklas.wasen@sahd.ax

Skolnämnden

 Ålands
 Kenneldistrikt 

anordnar 

uppfödarträff 
på Park Hotell 20 januari 

kl 19.00 för att informera om

- Registrering / id-märkning
- Avtal
- Nya regler mm

Anmälningar till 
mini@aland.net eller 

tel.04573789811 Stefan 
senast den18 januari.

� Tyvärr har jag gjort den 
nästan anonyme insändaren 
Mikael besviken. Vi står 
på helt olika sidor i vår syn 
på drogerna och knarket i 
synnerhet. Mikael menar 
att min åsikt är bara retorik 
och är ondskefull.

Mikael tycks ha den åsik-
ten att drogerna skall släp-
pas fria och medverka till 
att förbättra vårt samhälle. 
Speciellt ska drogen hjälpa 
dem som mår dåligt. Sedan 
ska det vara bekvämt och 
enkelt att droga.

Vi ska även acceptera 
bristerna i samhället så att 
drogarna  ska ha det fritt 
fram tillsammans då med 
dem som langar, kan man 
förmoda.

För att belysa sin besvi-
kelse kastar Mikael sig över 
min människosyn och för-
står tydligen inte att jag vill 
att cancersvulsten i form av 
droger, måste bort. Sedan 
vill Mikael inte heller förstå 
att det är dom som mår då-
ligt som jag vill rädda ifrån 
sitt missbrukarfördärv.

Vad orsaken än är att man 

mår dåligt så är det sämsta 
alternativet att börja med 
droger. Det anser jag och 
många, många med mig.

Det är nämligen så, Mika-
el, att det är just drogerna 
som är orsaken till mångas 
fördärv. Det är drogerna 

som gör att många fått  
problem med att komma 
tillbaks till ett bra liv. 

Och vilka stora problem 
man då ställer till med för 
anhöriga och samhället. 
Vi ska inte diskutera dom 
enorma kostnaderna som 
blir följden av återanpass-

ning till ett normalt liv.
Att de  här åsikterna 

skäms jag inte för. Jag 
skäms inte för att jag vill 
undvika att unga flickor och 
pojkar dras in i drogernas 
hemska värld. Inte behöver 
heller dom skämmas, som 
stiftar lagar mot brottslighet 

och ungdomars fördärv.
Mikael försöker få oss att 

tro att det är drogerna som 
ska rädda dem som ham-
nat i drogernas våld. Men 
man kan ana litet hopp då 
Mikael talar mot sig själv 
och säger att det är farligt 
och sista vägen ut. Hur me-
nar du då, undrar jag. Vad 
menar du att är farligt och 
vilket är den sista vägen ut ?

Nej, Mikael. Acceptera att 
det måste bli en annan syn 
från missbrukarnas sida så 
att dom kan komma tillbaks 
till samhället och få leva ett 
värdigt, friskt och sunt liv.

Jag hoppas att Du får 
vara frisk och får ett bra 
liv!  Liksom att alla andra 
får det.

Det är min människosyn.
Lycka till!
Ingenting är omöjligt har 

vi ju fått lära oss.

 

 Magnus 
 Magnusson

Måste bli annan syn från missbrukarna

� För någon tid sedan 
vistades jag två veckor i 
Österbotten. Under den ti-
den råkade jag ut för sådant 
som jag tycker att jag borde 
dela med mig av.

Vid två olika tillfällen 
bland vanligt folk uttryckte 
olika personer misstänk-
samhet när det gäller 
åländska grönsaker och 
äppel... ”de är ju så bespru-
tade”. Även om jag själv 
försöker äta ekologiskt blev 
jag förvånad och försvarade 
åländska äppel.

För mig själv tänkte jag: 
Hur kan man sälja pro-
dukter med sådant rykte? 
Vad kan man göra för att 
förbättra det?

 
 Soffi Wetterhoff

Äpplen med
dåligt rykte

 ...till Tom från Kulla, som tack för hjäl-
pen med läckan i pannrummet. Carina.

Nyans ros

Annonsera i 
den tidning 

du själv läser!
� Lyssnade på Ålands 
Radios intervju med pro-
fessor Nils Storå i fredags 
(9.1.2009) och blev lite be-
tänksam över överinseende 
landskapsregeringsledamo-
tens (bristande) insikter i 
problematiken.

Hon menade att etnolo-
gin, trots att endast en anti-
kvarietjänst i etnologi plus 
en etnolog (inte antikvarie) 
återstår inom museibyrån, 
inte är eftersatt i förhål-
lande till andra discipliner, 
eftersom ”etnologin numera 
beaktas inom alla enheter”. 
Jaha, av vem då?

Museibyrån har fem 
fast anställda antikvarier 
i arkeologi – menar Lr-le-
damoten att det är de som 
också står för den etnolo-
giska kompetensen? Har 
inte Lr-ledamoten, åtmins-
tone pyttelite, övertro till 
arkeologernas förmågor? 
Det handlar ju trots allt om 
olika discipliner med skilda 
forskningsmetoder och dia-
metralt olika fokus. 

Professor Storå frågade 
också efter en utvärdering 
av den omorganisation som 
gjordes för några år sedan. 
Om detta visste inte Lr-leda-
moten någonting, och det är 
ju fullt förståeligt. Borde det 
inte i stället vara den tjäns-
teman som sitter högst, dvs. 
utbildningsavdelningens chef, 
som har det ansvaret?

Lr-ledamoten önskade att 
museibyrån skulle få arbetsro. 
Det är också begripligt.

Men som ålänning och 
skattebetalare vill jag verk-
ligen att museibyrån jobbar 
med dokumentation av och 
forskning runt den åländska 
kulturen. Och den ligger inte 
nergrävd i backarna, den 
fi nns runt om oss bland gamla 
och unga, i tro och sedvänjor 
och i den materiella kulturen.

En arkeolog behöver inte 
veta ett smack om folk-
dräkter, om traditionellt 
fi ske, om levnadsvillkoren så 
sent som på 1950-talet, om 
föreställningarna runt jul 
och midsommar, om de olika 

samhällsklassernas inbördes 
förhållningssätt till varandra 
eller om traditionell matlag-
ning, för att nu nämna något.

En arkeolog behöver inte 
ens veta att de här frågorna 
har varit viktiga komponen-
ter i utvecklingen för att nå 
fram till det samhälle vi har 
idag. Och förstår därmed 
inte heller att det kunde ligga 
ett värde i att kontinuerligt 
dokumentera och undersöka 
olika fenomen för att se vart 
utvecklingen nu är på väg. 
Se där en orsak till det svaga 
gehöret för behovet av etno-
logisk kompetens.

För den åländska kulturens 
och identitetens bästa kanske 
överinseende landskapre-
geringsledamoten kunde dra 
nytta av en grundläggande 
metod inom historieforsk-
ningen, nämligen källkritik, 
för att skaffa sig en mera 
nyanserad bild av behoven på 
museibyrån?

 
 Leve kulturen

Lr-ledamoten kunde
dra nytta av källkritik

� Vädjade för en tid se-
dan till Runar K.och hans 
känsla för skärgårdsbor och 
våra möjligheter att resa på 
färjorna.

Runars känsla för oss här 
kan jämföras med Roger 
Jansson och Jörgen Strand. 
Allt som är utanför Marie-
hamn och Saltvik behöver 
man inte bry sej om. Dom 
kostar bara pengar.

Dessa herrar syns vitt och 
brett i valtider men blir dom 
invalda så blir dom också ge-
nast onåbara och vill absolut 
inte bli störda av väljarna och 
andra på Åland.

Har centern också blivit ett 
stadsparti som fs. Många har 
trott här i skärgården att man 
kunde lita på centern men 

man börjar öppna ögonen 
och ser sanningen.

Oppositionspartierna håller 
regeringen sysselsatt med sitt 
röstfi ske i stället för att sam-
arbeta och se vad man då kan 
uppnå. Att Roger Jansson 
angriper färjpersonalen var ju 
inget nytt, det trumfar man in 
i mariehamnarnas huvuden 
och får gehör av många. Ett 
lessamt sällskap kan man 
kalla dem.

Roger Jansson, av en pen-
sionerad riksdagsman hade 
ålänningarna väntat sig mer 
än vad vid får höra och läsa 
när du uttryckt dej. Ta Strand 
och Karlsson med dej och åk 
långt bort med enkel biljett.

 Kurre i Jurmo

Skärgården och Runar K.

� Mycket bra att ni skriver 
om E-numren!!

Vem är det som tycker att 
det är viktigt att vi männis-
kor får tillräkligt med E:n i 
oss så länge vi lever?

Vem avgör om 18 E:n är 
överdos eller 25 E:n är för 
mycket?  Var går gränsen 
för intag av mängden E:n?

Eller finns det någon 
gräns för antal E:n som med 
tex antal gifter i vindruvor 
nyligen. Undrar bara.

 
 Hälsningar
 Michael P.

Vem avgör
om 18 E:n 
är överdos?

 Faksimil från ”Mikaels” insändare 8.1 .2009
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TV-programmet måndag 12 januari
7.00 Gomor-

ron Sverige 
[32430947]

10.30–12.30 
UR [9330003]

13.00 Rapport [10299]

13.05 Sportspegeln (R) [7247763]

Repris från 11/1. 
13.50 Inför Guldbaggen 2009 

[9316522]

14.00 Flickan är ett fynd 
[7437305]

¿ Svensk komedi från 1943. 
I rollerna: Sigurd Wallén, Ernst 
Eklund, Irma Christensson. 
Regi: Ernst Eklund. 

15.20 Inför Idrottsgalan 2009 
[7479367] Här presenteras de 
nominerade till Jerringpriset. 

15.35 Leslie (R) [4929473]

Svensk dokumentärserie. 
16.05 Foto 51 (R) [6319270]

17.00 Rapport [95367]

17.05 Gomorron Sverige 
[746980]

Gäster och debatter från da-
gens  sändning i sammandrag. 

17.55 Kringkastingsorkestret 
möter Vamp (R) [7204386]

18.55 Sportnytt [5868541]

19.00 Rapport med A-ekonomi 
[23928]

19.10 Regionala nyheter 
[4581270]

19.15 Säsongstart: Fråga dok-
torn [942152] Hälsomagasin. 
Del 1 av 18. Vi möter Åke Rän-
nar som fått en neuropacema-
ker inopererad i hjärnan. 

20.00 Kulturnyheterna [75305]

20.15 Regionala nyheter 
[7601102]

20.30 Rapport med A-ekonomi 
[386]

21.00 Guldbaggen 2009 [81183]

Filmgala. Årets publikfest för 
svensk film. Guldbaggar delas 
ut till årets bästa filmer. 

23.00 Den engelske kirurgen 
[61305] Brittisk dokumentär 
från 2008. Henry Marsh kom 
första gången till Kiev i Ukraina 
vid Sovjetunionens sönderfall. 

0.30 Kulturnyheterna (R) 
[5328684]

0.45 Zatôichi [1939110]

¿ Japansk action från 2003. 
Japan på 1800-talet. Zatoichi är 
en blind vandringsman, som 
förtjänar sitt uppehälle genom 
spel och massage. I-rollerna: 
Takeshi Kitano, Tadanobu 
Asano, Gadarukanara Taka. 
Regi: Takeshi Kitano. 

2.40–7.00 SVT24 [66460435]

17.35 Guds-
tjänst (R) 
[2199657]

Från Mis-
sionskyrkan i Tibro. Britta 
Bolmenäs leder gudstjänsten 
och körsångare och musiker 
från församlingen medverkar 
under ledning av Ellen Lan-
nemyr, Elin Sterner och Annika 
Eclund. 

18.20 Nyhetstecken [2369270]

18.30 Oddasat [83473]

18.45 Uutiset [261909]

19.00 Kan inte läsa [28744]

Brittiskt faktaprogram från 
2008. Del 3 av 3. Vad innebär 
det för en vuxen att inte kunna 
läsa eller skriva och hur kan 
man fungera i dagens samhälle 
med detta handikapp? 

19.55 Rapport [2697218]

20.00 Säsongstart: Vem vet 
mest? [5638] Frågesport. Pro-
gramledare: Rickard Olsson. 
Även 18/1. 

20.30 Programstart: Harry 
– med pappa i köket [4909]

Dansk matlagningsserie från 
2007. Del 1. Harry är sex år 
gammal och vill bli kock, precis 
som sin pappa  Carsten. Denna 
gång lagar de bl a soppa på 
fjordräkor och gammaldags ci-
tronlemonad tillsammans. 

21.00 Kallt blod, heta känslor 
[16947]

Naturserie från 2007. Del 2 av 5. 
Grodor på land är något själv-
klart för oss. Men hur tog de 
steget upp ur vattnet? Helt har 
de inte frigjort sig. Grodornas 
uppfinningsrikedom är stor. 

21.50 Utropstecken [7764676]

Brittisk kortfilm från 2005. Av 
Marisa Zanotti. 

22.00 Aktuellt [8102]

22.30 Hockeykväll [7473]

Ishockeymagasin. Även 13/1. 
23.00 Sportnytt [11218]

23.15 Regionala nyheter 
[2288947]

23.25 Rapport [1279980]

23.30 Seriestart: En dansk 
insats styrka i Irak [27638]

Danskt reportage från 2007. 
Del 1. Danmark hade under 
åren 2003-2007 ca 500 soldater 
stationerade i Irak. Vi följer 
några av dessa, tiden innan och 
under själva vistelsen i Irak. Ja-
cob, Jesper, Daniel, Sascha och 
deras anhöriga berättar. 

0.20–1.20 Kameran & Karajan 
(R) [4891077]Veckans konsert. 

7.30 Nanny [227096]

8.00 Spin city [228725]

8.30 Just shoot me 
[3286657]

8.55–9.50 Rachael Ray [6293473]

10.40 Top model 10 (R) 
[1072522]

11.40 The Oprah Winfrey show 
(R) [9443928]

12.30 Rachael Ray [8082003]

13.25 Just shoot me (R) 
[7843251]

13.50 Våra bästa år [3843386]

14.40 The Oprah Winfrey show 
[6148928]

15.35 How I met your mother 
(R) [6252589]

16.00 Melrose Place [117270]

17.00 Top model 10 [133218]

18.00 Hell’s kitchen [137034]

19.00 How I met your mother 
[170589]

Amerikansk komediserie från 
2005. 

19.30 2 1/2 män [162560]

20.00 2 1/2 män [169473]

20.30 Sex and the city [168744]

Amerikansk komediserie från 
1998. Del 1 av 12. På Mirandas 
trettio-något-födelsedagskalas 
bestämmer Carrie, Samantha 
och Miranda att de ska börja ha 
sex på samma sätt som män. 

21.00 Extreme home makeover 
[861454] Amerikansk inred-
ningsserie från 2007. Familjen 
Hughes son Patrick föddes 
blind, och teamet renoverar 
deras hus så att det blir säkrare 
och mer anpassat till hans 
handikapp. Programledare: Ty 
Pennington. 

22.00 Seriestart: Lipstick 
jungle [867638] Amerikansk 
dramaserie från 2007. Del 1 av 7. 
Tre gamla vänner, Victory, Nico 
och Wendy kämpar med kar-
riär och privatliv.  

23.00 Prison break [881218]

0.00 Sex and the city [338042]

0.35 Navy CIS (R) [6718619]

1.30 2 1/2 män (R) [3169481]

2.00 2 1/2 män (R) [3160110]

2.30 Förhäxad [6289145]

3.20 Terminator: The Sarah 
Connor chronicles [3469435]

4.10–5.50 De fördömdas drott-
ning ¿[1147110] Ameri-
kanskt-australiskt skräckfilm 
från 2002. I rollerna: Aaliyah, 
Stuart Townsend. 

6.50 Nyhetsmorgon 
[34616928]

11.00 Anne på 
Grönkulla – en ny 
 början (R) [2017299]

11.50 Kvinnor som svettas för 
mycket (R) [7909386]

12.45 Hem till gården [663788]

13.10 Hem till gården [5797247]

13.45 Nyhetskanalen [7712725]

14.00 Trav: Dagens rätt [114657]

Direkt. 
14.30 Anne på Grönkulla 

[2183299]

15.25 Nyhetskanalen [4863947]

15.30 Små i stora världen 
[669742]

16.00 House (R) [4757454]

16.55 That ’70s show (R) 
[6738725]

17.20 That ’70s show (R) 
[141473]

17.55 Doctors [1229034]

18.55 Parkeringskriget [9773386]

Amerikansk realityserie från 
2008. 

19.20 Keno [130947]

19.30 Lokala nyheter [588164]

19.35 Lokalt väder [9850251]

19.40 Ekonominyheterna 
[8222299]

19.50 Vädret [8211183]

20.00 Nyheterna [167015]

20.30 Programstart: Rookie 
vets [166386] Australisk do-
kumentärserie från 2006. Del 
1 av 10. 

21.00 Årets tv-tittare [869096]

22.00 Systrar som sitter sam-
man: 16-årsdagen [858980]

Brittisk dokumentär från 2006. 
I den förra dokumentären om 
systrarna Abby och Brittany 
Hensel var de 11 år och nu ska 
de fylla 16 år. Även 17/1. 

23.00 Nyheterna [660367]

23.25 Sporten [3483034]

23.35 Vädret [7231367]

23.38 Lokalt väder [307231367]

23.40 Säsongstart: Californica-
tion [6616299]

0.10 Volvo Ocean Race [816139]

0.40  ’Allå, ’allå, ’emliga armén 
[4424684]

1.15 Jordan, rättsläkare (R) 
[5051690]

2.15 Numbers (R) [9699987]

3.05 Advokaterna (R) [2291145]

3.50 Hope & Faith (R) [9878905]

4.15 Tredje klotet från solen (R) 
[4435597]

4.40 This American life [9159348]

5.05 Nikolaj & Julie (R) [9225477]

5.55–6.50 Mayday (R) [3913348]

6.00–10.00 God morgon med 
A-laget 

14.30 Jorden är rund 
14.38 Jorden är rund 
14.48 Här kommer äggdjuren 
14.53 Här kommer äggdjuren 
14.57 En sång 
15.00 Lockie Leonard 
15.25–15.29 Min syster och 

jag 
Norsk dramaserie. 

16.20 Arkivpärlor 
Evert Huldén” från 1966, ett 
program av Singa Sandelin. 

16.55 Samtal på Strömsö 
Onsdagen den 27 juni 2007 
började som en vanlig dag på 
jobbet för vildmarksguiden 
Eva-Lotta Backman-Winquist. 

17.25 TV-nytt 
17.30 En jävla jojk 

Samen Lars Ánte Kuhmunen 
skyndar sig från kalvmärk-
ningen till en inspelningsstu-
dio i Oslo för att spela in sin 
första cd.

18.00 BUU-klubben: Prinsen 
av Bengalen  

18.30 Äventyr på haven 
Albatrosser och sjöleoparder. 

19.00 Uteliv: Tusen meter 
norsk natur  

19.30 TV-nytt 
19.55 Sportnytt 
20.00 Jag är alltid Josef (R) 

Josef som är i 30-årsåldern 
arbetar som kock, är gift med 
Jenny och har en liten son, 
Pål. Han får svårt att sköta sitt 
arbete och söker läkare som 
ställer diagnosen MS – en 
obotlig nervsjukdom. 

20.30 Harold Lloyd: Hur var 
numret? 
Kortfilm med komikern Ha-
rold Lloyd från 1920. 
21.00 Artistporträtt: Ami 
Aspelund  
Ami Aspelund är en mångsi-
dig artist vars repertoar inne-
fattar allt från visor till soul, 
etnomusik och lyrik. 

22.00 Dok: Öron som hör 
Äkta paret Paul och Sally Tay-
lor har båda varit döva sedan 
födseln. I samband med pen-
sioneringen bestämde de sig 
för att genomgå en operation 
som kan återställa hörseln. 

23.25 TV-nytt 
23.35–23.49 Oddasat 

6.25 Huomenta Suomi 
[60002639]

9.30 Mitä tänään syötäisiin ? 
[3205164]

9.35 Känslor och dofter 
[2848812]

10.25 Emmerdale [3983947]

10.55 Emmerdale [3964812]

11.25 Ostoskanava [41228473]

12.30 Med David Rocco i Ita-
lien [322015] 

13.00 Storstädning [323744]

Den brittiska dokusåpan med 
städgenierna Kim Woodburn 
och Aggie MacKenzie gör 
rent i Storbritannien. 

13.30 De vackra och de djärva 
[326831]

Amerikansk underhållnings-
serie från Los Angeles mode-
värld. 

14.00 Huomenta Suomen par-
haat [475812]

14.25 Viihdeuutiset [8711015]

14.30 2 1/2 män [302251]

Efterbliven kärlek. Ameri-
kansk komediserie. 

15.00 L.A. Law [507164]

Amerikansk dramaserie om 
vardagen på en advokatbyrå i 
Los Angeles. 

15.55 Power of 10 [4515251]

16.55 Uutiset [3348015]

17.00 De vackra och 
de djärva [767744]

Amerikansk under-
hållningsserie från 
Los Angeles modevärld. 

17.25 Mitä tänään syötäisiin? 
[3329980]

17.30 Emmerdale [782473]

18.00 Emmerdale [783102]

18.30 Elixir [768893]

19.00 Seitsemän Uutiset 
[226812]

19.15 Kauppalehden talousu-
utiset [856473]

19.25 Päivän Sää [8139763]

19.30 Dolda liv [443947]

20.00 Helppo elämä [500831]

21.00 Life [128251]

22.00 Kymmenen uutiset 
[764201]

22.20 Resultatrutan [1278367]

22.30 Fringe – rajamailla 
[149744]

23.30 Vihjeet hukassa [145928]

0.30 Selviytyjät [7560936]

1.30 Repliikki [7564752]

2.30–5.50 MTV3 Chat 
[69462435]

6.00 Tellus-frågesport 
[6274657]

6.50 Lilla tvåan [1810725]

8.22 Poinzi [205346034]

8.37 Doktor Dogg: En trollkarl 
som stjäl [208062763]

8.50 Djuren i mitt liv: Unga 
veterinärer  [7482763]

9.20 Livscykler [9752247]

9.50 Söderläge [1011180]

10.20–10.43 Hjärtan i brand 
[9056638]

Märkliga symtom. 
10.50 Hitler, Stalin och lilla 

Anja [4376386] 
11.20 Supernanny [2697725]

12.00 Musikstund: Kväll med 
romsk musik 3 [29454]

12.10 Eurovision 2009: Kval 1 
[3913909] Kwan, Riikka, Tapani 
Kansa och Tiara. Direkt. 

13.00 Den gamle räven [12837]

14.00 Där har vi det [7724]

14.30 Ljuva Elisa [5074909]

15.20 Familjen Metsola (R) 
[7257947]

16.10 McLeods döttrar 
[5166454]

Efter stormen. Under ovädret 
har Jodi mardrömmar om Rob 
och om flykten. 

16.55 Norge runt [3404473]

17.00 Harry och dinosaurierna 

[11270]

Vad betyder 
leta efter 
något? 

17.21 Lilla tvåan [100316744]

18.00 Kliniken [24589]

18.50 Tv-nyheter [8371947]

19.00 Regionala nyheter 
[70855]

19.10 Sportrutan [7692893]

19.15 Tvåans vinterväder 
[7622034]

19.20 Flygpoliser [539183]

19.50 Finlands idrottsgala 
[5000928]

21.50 Tv-nyheter [3066270]

22.05 Gränsen – The Border 
[5111299]

22.50 Tredje skiftet [2046676]

23.35–23.58 Rymdfarkoster 
[1819980]

En rymdskyttel består av 2,5 
miljoner delar och har en 
medelhastighet på över 7 km 
per sekund. 

0.00 Dolt ord [45752]

1.00 Tellus-frågesport 
[6006936]

2.00 Frågespel [2942042]

3.00 Dolt ord [2026058]

4.00 Sudoku [2035706]

5.00–6.00 Frågespel [2933394]

5.50 Morgonhjärta [44350831]

6.25 Ettans morgon-tv 
[85777831]

9.30 Ner på jorden (R) [8520928]

10.20 Doktor Kiminkinen 
[7762560]

10.50 Stör inte [2836096]

11.00 Tv-nyheter [11947]

11.05 YLE News [4645473]

11.10 Grannar och vänner (R) 
[3189378]

12.00 Ettans morgon-tv: Da-
gens rubriker  [32218]

13.00 Tv-nyheter [87657]

13.05 Drömmen om evig kär-
lek [405102]

13.45 Arto Nyberg [7219980]

14.30 Läkarna [1102]

15.00 Tv-nyheter [95305]

15.05–15.48 Coronation 
Street [6241676]

15.55 Pisara [3393305]

16.00 A-zoom [3947]

16.30 Läkarna på landet (R) 
[7980]

17.00 Tv-nyheter [83522]

17.08–17.54 Läkarna på lan-
det [300771676] 

18.00 Tv-nyheter och väder 
[9725]

18.30 Nyhetsläckan [7744]

Frågetävling om den gångna 
veckans nyheter. Överdomare 

är Peter Nyman. 
19.00 Mannen och 

bilen: Moskvitsh 
[33305] Den kraftiga 
arbetsoxen kan vid behov an-
vändas som traktor. 

19.05–19.54 Prisma: Ekva-
tionen för ett perfekt liv 
[6021359]

20.00 Väder: vind [183]

20.30 Tv-nyheter och väder 
[65928]

20.55 Sportrutan [2848522]

21.00 Hemmasalongen: 
Nyhets redaktionen [22096]

21.50 Vad ska man tro på? 
[9175893]

Del 3: All världens ondska. 
Beror ondskan på satan? 
Finns det ett helvete eller ett 
himmelrike? 

22.45 Tv-nyheter [9978831]

22.50 Prima [2008034]

Tilltalande vuxenfrågor för 
alla som är nyfikna på livet. 

23.35 Presidentens kansli 
[3760251]

23.50 Fjärrlinjen: Striderna i 
Afghanistan  [9865541]

0.50 Nyhetsfönster [88096428]

4.00–5.55 Nyhetsfönster 
[6972597]

Barnprogrammet ”Påfågel” 
kl 18.30, 19.30, 21.30, 22.30, 23.30

ÅLANDS RADIO 91.3 MHZ

6.30–11.00 Musik. 7.45 Gomorron. 
Med Kjell Brändström. 7.50 Betrak-
telse.  Även 20:40. 7.55 Ålandsnytt. 
8.00 Aktuellt. 8.30 Ålandsnytt med 
sportnyheter. 9.00 Aktuellt. 9.30 
Ålandsnytt. 10.00 Musikpaletten. 
Klassisk musik. 10.30 Ålandsnytt. 
10.45 Sagostunden. I-dag lyssnar 
vi till den första delen av sagan 
Drottningens halsband, skriven av 
Anna Wahlenberg och uppläst av Tua 
Åström. Veckans samtliga avsnitt 
även fredag 12:30. 11.00–16.00 
Mittpådan. Med Tom Wiklund. 11.30 
Ålandsnytt med sportnyheter. 12.30 
Ålandsnytt. 12.40 Musik. 13.00 Ak-
tuellt. 13.10 Musik. 13.15–13.30 
Kulturen. Även 17:45 och lördag 
9:00. 14.00 Ålandsnytt. 14.03 
Lyssnarnas 10 i topplista. Även 
18:10. 15.00 Ålandsnytt. 15.03 
Lyssnarnas åländska önskemusik. 
16.00 Ålandsnytt. 16.03 Pensio-
närstimmen. Ett program produce-
rat i samarbete med Norra Ålands 
pensionärsförening. Även lördag kl 
15.00. 17.00 Aktuellt. 17.15 Åland 
i dag. 17.30 Hallå Åland. Lyssnarna 
får ringa, messa och mejla in sina 
åsikter och funderingar i valfria 
ämnen. Även söndag 16:15. 18.00 
Ålandsnytt. Även 19:00. 18.45 Kul-
turen. Repris. 19.00 Aktuellt. 19.03 
Ålandsnytt. Även 20:00. 19.06 Mu-
sik. 19.10 Lyssnarnas 10 i topplista. 
Repris från 13:03. 20.00 Ålands-
nytt. Repris från 17:00. 20.10 Åland 
i dag. Repris från 16:15. 21.00 
Ålandsnytt. Från 18:03 21.03 Åland 
i dag. Från 17:10. 21.40–21.45 Be-
traktelse. Repris. 

ÅLANDSKANALEN
Kl 18.30, 
19.30, 21.30, 
22.30, 23.30. 

Nyheter/Barnprogram-
met ”Påfågel”
Programledare: 
Lise Kalén.
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Har du gett ett nyårslöfte?
Ja:  11 %
Nej:  89 %
310 personer svarade. Ny fråga på nyan.ax

MESSA NYAN
Sänd SMS/MMS till 0457-3234444

Dagens MMS-bild

”

� �  På tal om E:n, så se efter hur 
många det fi nns i ”hälsokost”-till-
skotten! Läs på askarna, till exem-
pel Zinaxin. Skrämmande! 0457.

� �  Har nån fått med sig ett par 
svarta mockastövlar i misstag från 
garderoben på Arken på juldagen? 
Lämna i så fall gärna in dem dit 
igen eller ring 040 727 45 86.

� �  Viveca E, om 
ungdomar är inbjudna 
till din mottagning i kk-
huset förutsätter jag 
att det är en drogfri 
tillställning annars 
är allt bara prat och 
hyckleri. 0457.

� �  Om man 
springer i skogen 
och gömmer porr-
tidningar så är man 
farligt nära att hamna i 
porrträsket! 050.

� �  Kamma dej säger att 
jag nog vill handla i Sverige, 
ack så fel. Bor så långt man kan 
komma från Sverige på Åland. 
Sverige frestar således föga. Nej 
ta svenska fl aggan som du älskar. 
Sy en kjol av den och ha den på så 

alla känner igen dej vakkra venska 
likkan. Stjärnan i öst.

� �  Läs ”Den hemliga kocken” 
av Mats-Eric Nilsson så slutar man 
garanterat köpa Ålandsbagarns 
kemikaliebomber! Sinned.

� �  Om man inte har beställt 
färjan kan man inte förvänta sig att 
komma med! Tänk om den är full 

eller inte beställd av nån annan! 
Tönt!? ”En till som kan turlistan”.

� �  Ålands bästa varuhus, 
Emmaus, Bygg och Möbelreturen. 
0457.

� �  Leifs ”Hehe” stör inte, men 
en del tjejers förföriska mumlande 
är ibland svårt att höra. 0457.

� �  World Trade Center i NY 
rasade för att USA ej stöder Israel 
som Gud vill. 040.

� �  Nån som känner till vem 
som under sommaren hade 

antikförsäljning i ladugården i 
Hulta? 040.

� �  Ljugande gråtande 
offer, inga bevis, inga 
nämndemän, enväldig 
domare = 0 rättsskydd 
på dagens Åland. 
0457.

� �  Det fanns även 
andra som hade till-
gång till porrtidningar-

na som samlades upp 
i Sviby, inga män, killar 

lite äldre än Bamberg. 
Fanns även ”riktiga” porr-

tidningar bland unga killar 
och tjejer för 30-35 år sedan på 

Åland som gömdes hemma. Under 
80 talet var det redan vanligt att 
killar och tjejer tittade på porrfilm. 
Tror nog att ingen tagit skada av 
det. 040.

� �  Bra skrivet i lördagens 
tidning, Signe Järvenpää! 0457.

� �  Låter som att besserwiss-
rarna kommit på nu att man kan 
informera om droger. Ja redan 
tidigt på 70-talet hade vi ”informa-
tion” om detta i skolan, med bild er 
och allt fint. Kan tyvärr inte påstå 
att någon alls tog åt sig, tvärtom 
blev vi skolrökare lite trotsiga. Kan 
man faktiskt informera bort droger 
(även den sociala fina alkoholen)? 
040.

� �  Ett perfekt vinterväder är 
när det är 3-4 plussgrader både 
natt och dag! Man behöver då 
inte frysa, inte skrapa is på bilen, 
och det är inte halt på vägarna, 
och värmekostnaderna är mycket 
mindre, alltså det är bara fördelar 
med varm och snöfri vinter!:-). 
040.

� �  När ska Arkens nattklub-
bansvariga börja öppna upp 
ögonen för verkligheten? När det 
är dj som spelar är dansgolvet 
fullt, när det är dansband är det så 
gott som tomt. Men det är tydligen 
det ”folk vill höra”. Vilket folk? Inte 
majoriteten av dom som är på 
Arken i alla fall. 0457.

� �  Bevisat. Diab.2 fins hos 
nattarbetare på grund av störd 
melatoninhalt. Ok, själv drabbad, 
vad ska vi göra? M.30 år nattarbe-
te! Frågar en primärskötare Jess, 
mera medicinska funder. Ang. 

Parkinson: nerve Cytotropin tycks 
ha gett goda resultat i USA, finns 
med.i Finland? Läkemedelsverket 
kunde/borde bli mer radikal, ock 
släppa läkemedel som faktiskt 
hjälper!. H. En närv.som lider m 
patienter.

� �  He tar hus i helvite om 
snuset förbjuds på Åland. Då 
dameholi blir det inte roligt för 
omgivningen om jag inte får min 
dagliga ranson prillan. eu eu eu 
eu eu eu...låter som någe skit har 
fastnat i sirenen. Kom kom ska vi 
fly från jåland. 040.

� �  Det är inte första gången 
Knipan avgår före utsatt tid. Det 
händer lite nu och då men det 
skiter ju dom i med sina skyhöga 
löner. 040.

� �  Fredrik Lundin fr ... Sund. Vi 
vill att du tar en tur t Eckerö. 44.10 
Mvh Condistanterna.

� �  Asså tänk att KHS friends-
are inte ser att man blir mobbade. 
Det enda dom gör är att vara med 
sina kompisar och har skoj medan 
den som blir mobbad inte har det 
så jäkla skoj. Hälsningar En som 
har hört.

� �  Är det någon som saknar sin 
stora, svart-vita frasse som vistas i 
Strandnäs/Hindersböle, av och till! 
Den verkar vara hemlös, för den äter 
upp vår katts mat nästan varje natt! 
040 501 83 81 Hör av er!

� �  Israel skyddar ”sitt” land 
genom att bomba barnfamiljer i 
Gaza! 050.

� �  Jag stör mej på att kiroprak-
tiker, massörer och andra med 
liknande verksamhet, inte vad ja 
märkt i varje fall, kommer i skat-
tekalendern ,trots att de säkert 
tjänar mer på en vecka, än jag har 
i månaden. Billy Boy.

� �  I mina gamla öron hörs det 
märkligt att museet prioriterar 
fornfynd och ben framom att fråga 
ut äldre människor med livsvis-
dom. Jag har på ålderdomen har-
mat mig många gånger att jag inte 
frågade mer i glopåldern. Men jag 
är tydligen inte ensam. Uno 75.

� � Rasmus är försvunnen, har 
du sett honom? Han försvann i Ham-
marland 3.1. Han är vit med ett fåtal 
grå/svarta fl äckar och stora tassar, 
samt att han bar ett refl exhalsband. 
Har du sett honom kan du ringa 
0457 382 85 36.

� Simskäla har i gångna 
tider varit en isolerad bygd 
med en befolkning som fått 
kämpa hårt för den infra-
struktur som vi idag upp-
nått. Elströmmen kom till 
byn först 1966 och bilfärjan 
mellan Sandö och Simskäla 
kom i trafi k 1972, vajerfärjan 
som för övrigt är den enda 
förbättringen som kommit 
utan segsliten kamp började 
trafi kera 1996.

Orsaken till att vi fi ck va-
jerfärja var den väldigt stora 
inbesparing som kunde göras 
i bemanningskostnaderna 
med denna åtgärd trots att vi 
fi ck dygnet runt trafi k utan 
tidtabell med enbart matpau-
ser! 

Som följd av de fantastiskt 
fi na kommunikationer vi haft 
under ett drygt decennium 
har Simskäla kunnat inte bara 
överleva utan leva upp och 
utvecklas till skillnad från 
många andra skärgårdsöar 
eller vad sägs om följande: 
vi har idag 5 barnfamiljer på 
Simskäla och det fi nns 12 
barn under 18 år! För 14 år 
sedan var motsvarande siffra 
1 barnfamilj med 3 barn. Av 
barnen är 4 stycken dagis-
barn och dessutom 3 stycken 
förstaklassister.

Även företagsamheten har 

utvecklats med både en stor 
växthusanläggning och ett 
värdshus, båda med verk-
samhet året runt, även små-
skalig stuguthyrning pågår 
under årets alla månader 
och en taxiföretagare. Totalt 
bor idag 35 personer året 
runt på Simskäla, lägg till 
drygt 40 fritidshus och ett 

tiotal uthyrningsstugor som 
utnyttjas stora delar av året 
så får ni en uppfattning om 
befolkningsunderlaget.

Vad trevligt tycker ni som 
läser detta men även om 
vi är stolta över vår by och 
dess utveckling så är det 
inte för att skryta som vi 

skriver detta brev utan på 
grund av att Ålands Land-
skapsregering nu planerar 
att införa turlista med 1 tur 
per timme under perioden 
1 september till 30 april och 
2 turer per timme under pe-
rioden 1 maj till 31 augusti.

Dessutom planeras ett 
nattuppehåll ”när arbets-

kraftssituationen så med-
ger” vilket skulle inne-
bära att färjan ska beställas 
senast kl 21.00 om man ska 
åka mellan 22.00 och 06.00.

Inbesparingen dessa åt-
gärder medför är beräknade 
till fantastiska 15.000 euro! 
Om vi betänker allt krångel 
det medför för arbetspend-
lare (i båda riktningar, 
under sommaren fler 
inpendlare än utpendlare!), 
dagisskjutsande/hämtande 
och skolskjutsarna framstår 
det oövertänkt.

Tänker vi dessutom ett 
steg till inser vi att:-grön-
saksbilen som idag kan 
komma ut och fara tillbaka 
inom ca 15 minuter måste 
vänta en timme, - fiskupp-
köparen som hämtar färsk 
fjällfisk har samma öde, - en 
stor procent av värdshusets 
bussgrupper som står för 
en betydande del av verk-
samheten sannolikt väljer 
att lägga om sitt program 
+ alla spontanturister 
som kommer att vända vid 
färjfästet, - alla stugägare 
och stuggäster får betydligt 
krångligare att ta sig till och 
från stugorna, - tömningen 
av våran återvinningsstation 
m.m. så dristar vi oss till att 
kalla det katastrofalt! 

Att alla transporter till 
Simskäla fördyras kraftigt 
är bara kalla fakta då tids-
åtgången ökar med närmare 
en timme.

Som en avslutande fråga 
till de ansvariga för detta 
förslag undrar vi om detta 
är tänkt att krympa trafik-
mängden som ökat varje 
år sedan vajerförbindelsen 
invigdes, titta i er egen sta-
tistik så ser ni att Simskäla-
färjan har den procentuellt 
största ökningen av såväl 
passagerare som fordon de 
senaste åren?

För inte kan väl detta vara 
tanken med att Hela Åland 
ska leva?

Mikael & Lena Lind-
holm, Jack Andersson, 

Solveig Westerholm, Fjalar 
Söderlund, Paul-Mårten 
& Maria Sjölund, Henry 

& Rut Lundell, Mikael & 
Solvita Lundell, Magnus & 
Marie Lundell, Börje Jans-
son, Gun-Lis Eriksson, Jan 
Karlsson, Katarina & Carl-

Gustav Karlsson
(då detta brev tillkommit 
i brådskande ordning har 

tyvärr inte alla Simskälabor 
hunnit skriva under)

Öppet brev till Ålands Landskapsregering

Utvecklats. ”Som följd av de fantastiskt fi na kommunikationer vi haft under ett drygt decenni-
um har Simskäla kunnat inte bara överleva utan leva upp och utvecklas till skillnad från många andra 
skärgårdsöar...” skriver insändarskribenterna. På bilden Lena och Mikael Lindholm vid Stormskärs 
värdshus.  Foto: JONAS EDSVIK

När ska Arkens nattklubbansvariga börja öppna upp
ögonen för verkligheten? När det är dj som spelar är dans-
golvet fullt, när det är dansband är det så gott som tomt.

MESS FRÅN 0457



Grundad 1981.
Utkommer måndag, tisdag, onsdag, 
torsdag, fredag och lördag.

Medlem av Tidningarnas förbund. 
Kontrollerad upplaga 2007: 
7.285 ex. 

FÖRLÄGGARE
Nya Ålands Tidningsaktiebolag
ADRESS
Pb 21, 22101 MARIEHAMN
Uppgårdsvägen 6
Öppet mån-fre kl 8.30-16.15
KONTAKTER
Tfn (018) 23 444 (kl 8.30-16.15)
Nyhetstips: Ring, skicka SMS 
eller MMS 0457 323 4444
e-post: redaktion@nyan.ax
Nya Ålands hemsida
www.nyan.ax

Annonsavdelning och 
administration: fax (018) 23 450
Redaktion: fax (018) 23 449
DISTRIBUTION
Vid utebliven tidning ring Posten 
tfn 22 777 vard kl 7-14 övriga 
tider telefonsvarare.
Nya Åland: tfn 23 444 vard kl 
8.30-16.15. 
REDAKTIONEN
Chefredaktör & ansvarig 
utgivare: Nina Fellman
fn (018) 528 441
nina.fellman@nyan.ax

Nyhetschef: 
Anna Björkroos/Malin Tillström 
tfn (018) 528 442
redaktion@nyan.ax
Arkiv: Marita Smeds
tfn (018) 528 465
arkiv@nyan.ax
Familjeredaktör: 
Kiki Alberius-Forsman
tfn (018) 528 451
Kulturredaktör: Jan Kronholm
tfn (018) 528 466
kultur@nyan.ax

Sportchef: Johan Larsson
tfn (018) 528 462
sport@nyan.ax
ANNONSAVDELNINGEN
Delice Lindegren
tfn (018) 528 457
annons@nyan.ax
ADMINISTRATION
VD: Stefan Norrgrann
tfn (018) 528 447
stefan.norrgrann@nyan.ax
Ekonomichef: 
Katrin Lindqvist tfn (018) 528 446

Prenumerationer: 
Margareta Sävstrand
tfn (018) 528 443
prenumeration@nyan.ax

TRYCKERI Consa Print Ab, 
Mariehamn, ISSN 0359-1414

PRENUMERATIONSPRISER  
1.7.2008

Fortlöpande helår............... 189 €
halvår.................................. 100 €
kvartal .................................. 51 €

23MÅNDAGEN DEN 12 JANUARI 2009 LEDARE 

ledare

STOPPTIDER FÖR ANNONSER
Publicer- Efter text Annonser Färg-
ingsdag & mindre större än annonser 
 annonser 600 mm   
Månd fre    kl 12 tor   kl 14 tor   kl 14 
Tisd mån    kl 12 fre    kl 14 fre   kl 14
Onsd tis    kl 12 må   kl 14 må   kl 14 
Torsd ons   kl 12 tis    kl 14 tis    kl 14
Fred tor    kl 12 ons  kl 14 ons   kl 14
Lörd tor    kl 14 tor   kl 12 tor   kl 12

 Torget: onsdagar  kl 12.00.
Tel. 0600-9-1219. 5,05 €+lsa

Kartorna i Nya Åland är publicerade 
med tillstånd av Lantmäteriverket. 

© lantmäteriverket, tillstånd nr 364.

Är det möjligt att hålla
reda på alla tillsatser?

Försmedligt             Nina Smeds

”

Jag är ingen stor djurvän, brukar jag 
säga. Det kan ha att göra med att jag är 
allergisk mot pälsdjur. Men jag känner 

en samhörighet med de små (eller stora) 
kräken.

Jag ska berätta om två tillfällen när jag 
känt samhörighet med djur på ett helt spe-
ciellt sätt. Fast i det förstnämnda fallet var 
det nog djuret som kände samhörighet, jag 
kände mest irritation.

Det var när mitt mellersta barn var ungeför 
ett halvt år gammal och jag bodde tre veckor 
i min mors hus. Kattfröken Kattis utnämnde 
sig från första sekund till min Supernanny. 
Vart jag än gick med ungen övervakade hon 
mig. När jag ammade satt hon bredvid och 
gav högljudda instruktioner.

Det värsta var om jag inte genast hörsam-
made ungens gnäll, då blev hon rent ut sagt 
upprörd och sprang efter mig och uttryckte 
sin indignation. På nätterna vaktade hon 
ungen för att jag bara inte skulle missa en 
matning. Ibland kastade jag ut min överener-
giska Supernanny för att få en lugn stund.

Det andra tillfället var när min mors hund 
väntade valpar. Hon var högdräktig under 
sommaren och bara låg och fl ämtade. Hen-
nes annars så sprudlande (läs: otämjda) 
humör syntes inte till. Hon orkade inte ens 
skälla när det kom folk.

Själv har jag två barn födda i oktober och 
vet hur det är att vara gravid på sommaren. 

Valparna föddes och Mamma Ruusa skulle 
sköta om dem. När jag hälsade på tittade 
Ruusa på mig med sina djupa, mörka ögon 
och hennes blick sade:”En timmes ostörd 
sömn, det är allt jag begär”.  Plötsligt hade 
vi ett band mellan oss som man bara kan ha 
om man genomgått samma prövning.

Senare under sommaren när de fyra val-
parna blev rörligare och vildare fl yttade den 
lurviga familjen ut i ett rum i stallet. När resten 
av människofamiljen var borta skulle Ruusa 
hållas i rummet med sina valpar. En gång 
när jag åkte dit och ingen var hemma kände 
jag plötsligt en bekant känsla, vars ursprung 
kom från stallet. Jag bestämde mig för att ge 
Ruusa en liten stund för sig själv.

Jag släppte ut henne och stängde in val-
parna och den uttröttade mamman dråsade 
ner vid mina fötter och där satt vi och tittade ut 
över Verkviken. Tysta och i totalt samförstånd. 
Glömda var alla gamla oförrätter med smutsiga 
tassar och hoppande. Tills slut blev jag tvungen 
att mota in henne till ungarna igen. Men jag såg 
i hennes blick att vi var systrar för evigt.

Varje gång jag besökte hundarna försökte 
jag ge Ruusa lite kvalitetstid med sig själv. 
Ibland med sämre resultat.

Som när jag skulle släppa ut henne från 
den lilla inhägnaden som fanns för valparna. 
Jag anade inte hur snabba och smidiga 
små rultiga lapphundsvalpar kan vara. Det 
slutade med att Ruusa och tre valpar var 
utanför hägnaden. Tack och lov lyckades 
vi med gemensamma krafter få in ungarna 
igen. Ruusa insåg genast allvaret och med 
bestämda skall och nafs motade hon in två 
valpar medan jag fumlade in en.

Sisterbitches

Närproducerat, färskt, rent. Det är 
viktiga begrepp för allt fl er som börjar 
fundera på sambandet mellan hälsa 

och mat. Och så läser vi om den åländska 
tårtan, som innehåller 18 olika tillsatsämnen 
med E-nummer.

De E-numrerade tillsatsämnena är inte 
gifter, som en insändarskribent nyligen så 
riktigt påpekade. Tvärtom fi nns fl era av dem 
där för att maten inte skall bli skämd och 
farlig att äta. Men riktigt naturligt känns det 
inte med alla surhetsreglerare, konsistens-
givare, aromämnen och allt vad som fi nns. 
Eftersom vi vet att mat kan smaka väldigt bra 
utan det mesta av allt detta.

I tårtfallet är det sylten som behöver hjälp 
på traven. Den är inte åländsk. Och tårtbage-
riet har helt säkert rätt i att priset på godsa-
kerna skulle vara ett helt annat utan dagens 
alla tillsatsämnen.

Men trots att vi vet så känns det inte riktigt 
bra.

Vi vet att olika ämnen har testats och 
befunnits ofarliga innan de har godkänts som 
tillsatsämnen. Men hur länge har de testats? 
Hur länge har man väntat på reaktioner av 
något slag innan myndigheterna har gett 
grönt ljus för användning?

Man kanske också borde ställa frågan hur 
noga det är rimligt att testa olika saker med 

tanke på att de fl esta av oss tar risker av 
annat slag när det gäller hälsan. Tobak och 
alkohol är det som oftast lyfts fram. Numera 
talas det alltmer om bra och dåliga fetter och 
om socker som rent beroendeframkallande.

Dessutom riskerar de fl esta av oss livet 
varje dag genom att köra bil. En del klättrar 
i berg, andra skidar nerför branta stup, folk 
dyker, springer maraton, är ute på ensam-
seglingar. Eller gullar med gatuhundar på 
semesterresan med risk för rabies. Vi gör en 
massa riskfyllda saker utan att blinka. Hur 
skall det bedömas i relation till en dos E 951 
eller E 219?

 
Så kommer följande fråga: När är det 
naturliga inte längre naturligt? När har det 
uppväxande släktet tappat kontakten till 
naturliga livsmedel och anser att de smakar 
”fel”? Det påstås ha skett vad gäller vanilj 
och eventuellt andra naturliga smakämnen.

När tycker vi/de att kött av fritt pickande 
hönor eller fi sk som har växt upp i frihet i 
havet smakar sämre än en blek broiler eller 
fi sk som övergötts i kassar? Man kan befara 
att den dagen inte är helt avlägsen.

Är det illa? Eller skall vi glädja oss över att 
det går att massproducera mat så alla kan äta 
sig mätta?

Vilket för oss in på genmodifi erade grödor. 
Som man tolkar lagen i Helsingfors kan 

Åland helt självständigt avgöra om det skall 
odlas GMO-grödor här eller inte. Vad säger 
våra makthavare?

Är GMO-grödor illa för kroppen? Är det 
illa att en gröda är oemottaglig för olika slags 
skadeinsekter och sjukdomar? Tvärtom, det 
borde vara bra.

Bra så länge grödan inte sprider sig och tar 
över där andra, mindre motståndskraftiga 
grödor tidigare fanns. Mångfalden vill vi inte 
bli av med, eller hur?

 
Det går inte att säga defi nitivt ja eller defi -
nitivt nej till frågor av det här slaget. Vad vi 
behöver är möjligheten att välja. Rätten att 
välja.

Det kan vara lyckat i vissa fall med mat 
som håller sig i ett halvt år eller mer. Men 
det kan inte vara regeln, det måste vara 
undantaget.

nyan.ax
KOMMENTERA LEDAREN PÅ

Harriet Tuominen
Epost: harriet.tuominen@nyan.ax
Telefon: 528 464

Hur skall man kunna hålla reda på allt som ingår i det vi äter?
Är det ens nödvändigt, det fi nns ju myndigheter som skall göra det för 

vår räkning. Som skall se till att den mat vi äter är, om inte bra så 
åtminstone ofarlig.

Evighetsbröd. Den här påsen korvbröd kan tjäna som exempel på vart det bär hän. En läsare köpte påsen för exakt ett år sedan. Bröden ser 
likadana ut i dag som då, de är mjuka och verkar helt ok. Bäst före datum var i mars.  Foto: ERKKI SANTAMALA

Du är utsatt för den ökande självupptagenheten i 
samhället där det allt oftare är JAG, MIG, MITT som 
kommer först, alla andra därefter.
MAGDALENA RIBBING SVARAR PÅ ETTIKETTFRÅGOR PÅ DN.SE
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dagens ålänning vädret dagens rätt

MÅNDAG 12 JANUARI 2009

METEOROLOGISKA INSTITUTET Vädertjänsten Tel.060010600 3,95 /min +lsa

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Åbo

Stockholm

Utomlands i går

Upp NerSolen i dag

temp.           vind         m/s

temp.             moln.

temp.      moln.För ett år sedan

max.   datum        min. datum

=Dagar saknas*

Max/min temp. 4.1 - 11.1. klo 8

Måndag

+5/+4

+5/+4
+5/+4

+6/+4

+5/+4

16

3,0m

14

1,9m

15

0,6m

16

3,2m

17

4,6m

Tisdag Onsdag+4/+2

+4/+3

+5/+2

+2/-0

+3/+0

+3/-3

10
11

13 13

10
10

12 12

1,5m
0,6m

2,6m 3,6m

I går kl 14

Jomala +3
Åbo +2
Helsingfors +4
Stockholm +4

Vattenståndet i går kl 14

Åbo +31 cm

Mariehamn 9:34 16:02
Helsingfors 9:14 15:42
Stockholm 8:36 15:16

Köpenhamn +0
Oslo +5
Bryssel +3
Moskva -6
London +8
Paris -0

Madrid +3
Rom 14
Aten 11
Las Palmas 18
Phuket 30
Peking -2

Jomala +5,3 9.1. -15,0 5.1.
Åbo +3,5 9.1. -18,2 5.1.
H:fors +3,7 10.1. -12,9 8.1.

Jomala +4
Åbo +3
Helsingfors +3

VÄSTERNÄS TFN 16 220
Öppet: vard. 9-18, lörd. 9-14

www.mathis.ax

WOKRÄTTER 
Findus Favourites, 600g

påse

69
Utan plussakort 3,19-3,39/påse

-erbjudande

Gäller t.o.m 1.2.2009

WWWWWWWWWWWOK

Salt- & pepparkar, 
mjölk- & gräddkannor

Solveig Klingbergs och 
Marie-Anna Karlssons 

samlingar visas 15.1 - 15.2

Nytt på Ålands museum:

Månadens föremål 
från 2008

visas alla i en utställning 
som pågår 15.1 - 15.3

Fri entré!

Bokning tel. 28 300, växel 28 000. Grisslehamn 0175-258 00.
Bokning även på www.eckerolinjen.ax

Torggatan 2, 22100 Mariehamn

 
Bussinformation: Anslutningsbuss till Cityterminalen i Stockholm vid alla båtankomster. Från Cityterminalen 
2 h 15 min innan båtavgång. Till Uppsala från 13.30- och 18.30-turen. Från Uppsala Hjalmar Brantingsgatan 

(Willy’s) kl. 8.00 och 13.00 till 10- och 15-turen.  
Från Mariehamn, Bussplan 1 h före båtavgång. Till Mariehamn efter båtankomst.

  

Från Eckerö alla dagar kl. 13.30 och kl. 18.30, fredagar–måndagar även kl. 8.30 

Från Grisslehamn alla dagar kl. 10.00 och kl. 15.00, torsdagar–söndagar även kl. 20.00 
Extraturer från Eckerö: 17-19/2 kl. 8.30, samt 9/4 och 14/4 kl. 8.30

Extraturer från Grisslehamn: 16-18/2 kl. 20.00, samt 8/4 och 13/4 kl. 20.00 

Turlista t.o.m. 30/4 2009 (lokala tider)

Nöjeskryss på M/S Eckerö i vinter!
Fredagar och lördagar  kl.18.30 (buss från Mariehamn kl. 17.30). Pris 30 euro  

inkl. buss Mariehamn-Eckerö och båtresa t/r, 2-rätters à la carte samt underhållning. 

Grekisk frestelse
700 g potatis
250 g squash
250 g paprika
1 lök
100 g skivade oliver
180 g / 1burk fetaost
1 msk medelhavskrydd-
blandning
en nypa timjan
2 dl matlagningsgrädde
1 dl vatten

Strimla grönsakerna i 
en ugnsform. Rör ner 
oliver, fetaost, kryd-
dor, grädde och vatten. 
Grädda i 200 graders 
ugn en dryg timme.

På allmänhetens begä-
ran styr Nya Åland till 
Rökkas korvkioski Ma-

riehamn för att träffa dagens 
ålänning. På plats fi nns Viveka 
Holmberg, delägare i den po-
pulära korvkiosken. 

– Det är nog tredje gången jag 
är dagens ålänning, säger hon.

Tredje gången gillt alltså. 
Viveka bor i Jomala Kalmar-
näs med sin familj som består 
av sambon Göran Nyman och 
två barn. 

När jag var liten frågade 
jag alltid efter spruckna 
korvar på Rökka. Man 
fi ck dem gratis. Händer 
det ännu att barn kom-
mer och frågar?

– Javisst, Strandnäs-takten sit-
ter i. Vi delar ut till de yngre 
och till hundägare, så de får 
till sina hundar. 

Viveka och sambon Göran 
har haft korvkiosken i snart 
sju år och det tar upp det mes-
ta av Vivekas tid. 

– Jag sköter hem och barn 
och förbereder för jobbet. Det 
ska diskas och städas på plats. 

Sedan ska det klippas korvar, 
skäras piroger, lagas senap, 
fyllas byttor och fl askor.

Lagar ni senapen själv?
– Ja, vi köpte receptet till den 
starka senapen av Sven-Erik 
Alm som hade kiosken förut. 
Har du några fritidsintres-
sen?

– Det kan jag väl inte säga. 
Men nu börjar barnen bli så sto-
ra att jag måste hitta en hobby.

Hur gamla barn har du?
– 18 och 15.

Medan Viveka svarar på frå-
gor växer kön. Regnet skräm-
mer inte bort kunderna.

Är söndag en bra dag för 
affärerna?

– Absolut. Söndag är en bakis-
dag och barnfamiljer kommer 
som vill ha en lindrig middag. 

Till sist, vem vill du hälsa 
till?

– Jag brukar hälsa till mina 
kunder, men nu ska jag hälsa 
till mina gudbarn; Corinne 
Rosenblad, Vilhelm Sandvik 
och Kevin Berndtsson. Och 
till mina kunder som vanligt, 
tillägger Viveka innan hon tar 
itu med sina kunder igen. 

Text och foto: NINA SMEDS
nina.smeds@nyan.ax

”Söndag är en bakisdag”

Populär 
ålänning. 
Viveka Holm-
berg är populär 
på många vis. 
Tredje gången 
dagens ålän-
ning och ägare 
till en populär 
korvkiosk.


